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Zajistit hladký průběh voleb není legrace
Práce je pro velitele MěP zároveň koníčkem
Nabídka rodinného výletu do Tábora



Rozsvícení
27. listopadu

Komenského 
náměstí 

Rok 2020 se pomalu blíží 
ke svému konci, a tak se 

pojďte na chvíli zastavit, 
zahřát se adventním 

svařákem nebo teplým 
čajem, dát si něco 

dobrého na zub a nechat 
se potěšit bohatým 

programem. Nalaďte se 
s námi na vlnu pohody 

a klidu!

Pro děti máme  
opět připraveny  

dílničky!
Pořádá: Odbor kultury,  

sportu a RP MěÚ Nové Strašecí

RÁMCOVÝ PROGRAM 
 8:00 – 18:00 Vánoční jarmark na náměstí 

 15:00 – 18:00 Kovářská dílna na čertovský pětník 

 15:00 –  Hudební a taneční vystoupení žáků  
ZUŠ Nové Strašecí  

 15:20 –  Předvánoční slovo strašeckého faráře  
a svěcení adventních věnců 

 15:30 –   The Smallpeople - kapela ZUŠ Rakovník 

 16:10 –  Taneční vystoupení Petry „Zumby“ 
Birnbaumové 

 16:20 –  Soutěž o nejlepší „ bubu štrúdl“ a ocenění vítězů 

 16:45 –  Liduščino divadlo „Vánoční diamant“

 17:45 –  Eva Rybáčková a Rybky  

 18:00 –  Slovo starosty města a slavnostní rozsvícení 
vánočního   stromu  

  18:00 –  UKONČENÍ JARMARKU  

Změna programu vyhrazena.

VÁNOČNÍHO STROMU
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Na startu Novostrašeckého běhu asistovaly malým závodníkům maminky (foto Lenka Pelcová) 

Píšu tenhle sloupek a venku zase prší. Už asi tý-

den v kuse nebo jak dlouho…vlastně nevím, protože 

sedím celé dny u notebooku a sestavuju listopado-

vé číslo měsíčníku. Rediguju došlé texty, přepisuju 

vzpomínky, plodím vlastní příspěvky, přiřazuju fot-

ky. Normální práce jako každý měsíc. Rádio hraje 

potichu, stejně ale při každých zprávách špicuju uši 

a chtě nechtě vnímám zvyšující se počty nově na-

kažených protivným, všudypřítomným covidem 19. 

Hlasatelé oznamují další a další hygienická opatře-

ní, ustarané hlasy komentátorů črtají katastrofi cké 

scénáře coby kdyby.

Tak a dost! Nenechám se uvláčet špatnými zprávami! 

Počasí mě neporazí a covid taky ne, se rozhodnu. Je 

přece tolik pozitivního kolem, jen se chtít a umět dívat. 

Milovaná a milující rodina, přátelé (na telefonu), 

psi a kočky oddaně se motající kolem nohou. Mám 

plnou lednici, kávu, teplo, vodu, život je krásný! 

Chci vás, čtenáře, naladit na stejnou notu.

Přečtěte si třeba o zlaté svatbě manželů Vyskočilo-

vých. Padesát let jsou spolu a pořád se mají rádi. Žijí 

běžným způsobem, radují se z drobností, jsou spoko-

jení. Jejich tři pejsci se mají jako v bavlnce. (jasné +)

Nebo si nalistujte rozhovor s velitelem měst-

ské policie Stanislavem Jahelkou. Strašecí se má, 

že ho má, protože je své práci oddaný, a to je moc 

dobře. (další +)

Na začátku časopisu zase najdete podrobnosti 

o veřejnosti neviditelných činnostech, které před-

cházely volbám a referendu. Obojí proběhlo vele-

úspěšně. Popsal je ten nejpovolanější – tajemník 

městského úřadu JUDr. Jiří Tláskal. (taky +)

Každého místního jistě zajímají zamýšlené a do-

končené opravy a úpravy veřejných prostor a bu-

dov. Fotodokumentaci v ulicích čerstvě pořídil Vladi-

mír Kozel. Ten je také autorem dalšího podrobného 

nápadu na rodinný výlet, tentokrát do jihočeského 

Tábora. (zase +)

Neúnavná Ivana Pedálová je autorkou dalšího 

rozsáhlého článku s recepty na zdravá jídla. 

Sama sice nejspíš zůstanu u letitých stravova-

cích návyků, ale věřím, že spoustu lidí její příspěv-

ky pozitivně inspirují. (určitě +)

V rubrice o škole a mládeži sice nedominuje 

DDM jako obvykle, ale zpráva o skvělém umístění 

Saši Blažka, žáka 8. A ZŠ NS na celostátní země-

pisné olympiádě. 

Gratulujeme! (+++…)

Ve Sportu se dočtete o slavném vítězství strašeckých 

hokejbalistů na domácí půdě a tím pádem i o neslav-

né porážce Keltů z Berouna. Také zářijový Novostrašec-

ký běh byl vrcholně úspěšným, pohoda z něj přímo 

tryskala. (mnoho +)

A kultura? Akcí bylo a bude pomálu, to je pravda. 

Možná se neuskuteční ani ty, které inzerujeme. Ale zů-

stávají nám přece knihy! Knihovnice jsou velmi zběhlé 

čtenářky, takže doporučí-li něco k přečtení, jistě to 

bude stát za to. (nekonečně +)

Listopadový měsíčník je vlastně plný dobrých zpráv. 

Tak nevěšme hlavy a nezoufejme nad vnější neutěše-

nou situací. Buďme v klidu. Přečkáme to. 

Ludmila Fafl íková
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INFORMACE PRO OBČANY 

Rozpočtové opatření
Rada města přijala rozpočtové opatření, které je 

vyvoláno především přijetím dotace 207 tisíc ko-

run na volby a posílením výdajů v kapitole Pitná 

voda v souvislosti s výstavbou vodovodu na Mac-

kovu horu o 156 tisíc korun. 

Informace z 47. zasedání rady města dne 21. září
Rekonstrukce veřejného osvětlení
Rada města schválila cenovou nabídku Technic-

kých služeb na rekonstrukci veřejného osvětlení 

v ulicích Obětí okupace a Rabasova na 125 tisíc 

korun.

Meteorologická stanice
Kromě majetkoprávních a bytových záležitostí rada 

města schválila zajímavý záměr, a to zřízení městské 

meteorologické stanice. Po vyhledání nejvhodnějšího 

umístění a instalace budou aktuální meteorologické 

údaje dostupné na webových stránkách města.

Jiří Tláskal

Rozpočtové opatření
Rada města přijala rozpočtové opatření v dů-

sledku většího výtěžku z prodeje dřeva, než se plá-

novalo, a to 55 tisíc korun.

Navýšení prostředků
Rada města projednala a schválila zvýšení ceny 

díla u smluv na zateplení Novostrašeckého kul-

turního centra, oprav komunikací po kanalizaci, 

Informace z 48. zasedání rady města dne 5. října
stavby multifunkčního zařízení na fotbalovém 

stadionu a dostavby kanalizace a nové ČOV. Jed-

ná se o odůvodněné a uznané vícepráce vyvolané 

technickými podmínkami a dodatečnými poža-

davky investora – města.

Nová soutěž
Rada města zrušila výběrové řízení na dodavatele 

stavby pumptrackového hřiště, neboť do soutěže 

přišla pouze jedna nabídka a schválila vyhlášení 

nové soutěže.

Bezúplatný převod
Rada města schválila bezúplatný převod dvou 

zdravotních stanů a dvou koupacích souprav pro 

SDH Nové Strašecí od HZS Olomouckého kraje.

 Jiří Tláskal

Rozpočtové opatření
Zastupitelstvo přijalo rozpočtové opatření, které je 

vyvoláno nutností dofi nancovat dostavbu kanalizace 

a nové ČOV posílením výdajů o 8 mil. Kč.

Na předchozím jednání zastupitelstva města 

13. 8. bylo schváleno rozpočtové opaření, které 

navýšilo výdaje o 6 mil. Kč. A to na základě před-

běžných kalkulací prostavěnosti do konce roku 

2020 s tím, že byly výdaje navýšeny o částku 

umožňující pokračování prací do doby následují-

cího zastupitelstva. 

Po konání srpnového zastupitelstva zhotovitel 

Mamelom, s. r. o. k požadavku města aktualizoval 

fi nanční harmonogram prací, ze kterého vyplynulo 

navýšení výdajů pro tento rok o celkem 14 mil. Kč. 

Založení kontokorentního účtu
S rozpočtovou změnou souviselo projednání a schvá-

lení založení kontokorentního účtu ve výši 20 mil. Kč. 

Informace z 11. zasedání zastupitelstva města 15. října
Především pro dočasné překlenutí možného nedo-

statku fi nančních prostředků, kterého by město 

mohlo dosáhnout hlavně z důvodu rychlejšího 

postupu stavby kanalizace a ČOV v roce 2020, ná-

kupu pozemků v zóně Severovýchod za 5,6 mil. Kč 

a propadu daňových příjmů dle predikace SMS ČR 

ve výši 15,3 mil. Kč. Zastupitelstvo města schválilo 

uzavření smlouvy o zřízení tohoto účtu s Českou 

spořitelnou, a. s.

Místní referendum
Zastupitelstvo vzalo na vědomí výsledky místní-

ho referenda, které vedou k přípravě změny územ-

ního plánu. Změny se budou dále projednávat 

v orgánech města.

Nová vyhláška
Zastupitelstvo vydalo novou obecně závaznou vy-

hlášku o regulaci akcí majících charakter technoparty. 

Hlavním cílem vyhlášky je zavedení oznamovací povin-

nosti organizátorů takové akce.

Socha Rudoarmějce
Zastupitelstvo se opakovaně zabývalo osudem 

poničené sochy Rudoarmějce a vzalo na vědomí 

dosavadní informace o případných nákladech 

na její opravu a její případné umístění na jiné 

místo než na Komenského náměstí. Z diskuze 

vyplynulo, že další postup bude předmětem širší 

diskuze včetně diskuze s občany.

Žádosti o dotace
Tajemník úřadu informoval zastupitele o vyřizo-

vání podaných žádostí o dotace. Město obdrželo 

příslib dotací např. na akce vzduchotechnika v po-

liklinice, vzduchotechnika ve školní jídelně a roz-

šíření sportovního areálu Na Kocourku. U všech 

se předpokládá realizace v příštím roce.

Jiří Tláskal

Město Nové Strašecí vydalo stolní kalendář na příští rok 

s historickými snímky města v porovnání se současným 

stavem. Původní fotografi e zapůjčilo městské muzeum, 

autorem těch současných je Luděk Šipla. 

V kalendáři jsou uvedeny kulturní akce, které hodlá měs-

to příští rok pořádat. Lze ho zakoupit v pokladně městské-

ho úřadu a v informačním centru NKC. 

Rada města schválila prodejní cenu 40 Kč.

-ir-

VÝZVA!
Každoročně od začátku adventu přes vánoční svátky zdobí Komenského náměstí na-

paráděný vánoční strom ze zdejšího kraje. 

Město žádá obyvatele, aby se rozhlédli po svých pozemcích a popřemýšleli o případ-

ném věnování některého z urostlých smrků, který by široké veřejnosti udělal radost.

Město samozřejmě uhradí náklady spojené s pokácením a odvozem.

Vloni byl vánoční strom skutečně skvostný díky zastupitelce Alexandře Tůmové 

(profesorka na zdejším gymnáziu), která ho městu přenechala.

Děkujeme                 Lenka Pelcová

Nový stolní kalendář 
na rok 2021
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O blížících se volbách do státních orgánů se lidé 

dozvídají dlouho dopředu. Ve schránce se jim ob-

jeví obálky s volebními lístky, v určený den se do-

staví do volební místnosti a odvolí. A to je pro val-

nou většinu úplně všechno. Málokdo přemýšlí nad 

množstvím práce, která za tímto jednoduchým 

úkonem stojí. Kolik lidí naplno zaměstnalo, aby 

vše proběhlo hladce a v mezích zákona a na nic 

se nezapomnělo. 

Na počátku října proběhly celostátní volby 

do krajských úřadů a do části Senátu. V Novém 

Strašecí se je zastupitelstvo města rozhodlo spojit 

navíc s místním referendem. Tedy další práce pro 

odpovědné úředníky.

Jedním z hlavních organizátorů zdejších letošních 

voleb byl tajemník městského úřadu Jiří Tláskal.

Jaká je úloha městského úřadu v přípravě a prů-
běhu voleb?

Liší se podle jejich druhu. Při těch komunálních 

je úřadem registračním. To znamená, že eviduje 

a reviduje všechny kandidátky, aby byly v souladu 

se zákonem. Netýká se to jen samotného města, 

ale i všech osmnácti přidružených obcí, které má 

ve správním obvodu.

Úřad má na starosti tisk a distribuci volebních 

lístků, dohlíží na řádnost volebních komisí. Sa-

motný průběh voleb leží na bedrech jednotlivých 

starostů. 

U nás se pak shromažďují všechny výsledky 

a souhrnně se posílají na Statistický úřad. Jeho 

zástupce je tady po celou dobu přítomen. Také 

osvědčení o zvolení vydáváme jednotlivým kandi-

dátům my.

Zajištění správného průběhu voleb není legrace
V komunálních volbách jsme především zastře-

šujícím orgánem.

A při volbách do kraje a Senátu?
Nejsme registračním úřadem, leží na nás starost 

a odpovědnost hlavně organizační. Zajišťujeme 

školení lidí do volebních komisí, hlídáme termíny, 

telefonní spojení. Také všechny tiskoviny jdou přes 

nás ven a zase zpět k nám.

Letos jsme se navíc museli pojistit větším po-

čtem náhradníků do volebních komisí. Mnoho na-

šich vlastních úředníků mělo dobrovolnou poho-

tovost na telefonu, kdyby někdo náhle onemocněl 

nebo se dostal do karantény. Tohle pojištění bylo 

několikastupňové, sahalo až k lidem na minister-

stvo. Volby mají předepsané zákonitosti, při jejichž 

porušení by nebyly platné.

Navíc jste si přibrali referendum…
No právě. Nikdo z úřadu jsme s ním neměl zku-

šenosti. Pokud vím, uskutečnilo se tu úplně popr-

vé. Referendum se řídí vlastním zákonem, odliš-

ným od volebního. Všechno jsme museli nejprve 

nastudovat. 

Leželi jsme v zákonech, dohadovali se mezi se-

bou, volali na ministerstvo, na kraj, sháněli jsme 

informace, kde se dalo. Inspirovali jsme se tam, 

kde už referendum měli někdy úspěšně za sebou, 

potřebovali jsme podrobnosti. Rozhodně jsme ne-

chtěli udělat procesní chybu.

Znění otázek jsme konzultovali na ministerstvu. 

Musím říct, že tamní kolegové byli velmi ochotní 

a vstřícní, byla radost s nimi pracovat. Na jejich do-

poručení také zastupitelstvo jednu otázku upravilo.

Zdejší úřad hradil i všechny náklady s realizací 

referenda spojené. 

Na státní volby dostáváme dotaci, z níž se vět-

šina výdajů pokryje.

Co jste museli pro referendum zajistit?
Všechno. Hlasovací lístky, obálky, zkrátka veške-

rý materiál. Museli jsme se postarat o dostateč-

nou zákonnou informovanost občanů. Starosta 

jmenoval volební komise. I když to byly ty samé, 

co ke státním volbám, akt musel proběhnout. 

Členové komisí se museli patřičně proškolit, jak 

zacházet s volebními lístky, jak počítat hlasy. 

Výsledky v tomto případě zůstávají na úřadu, 

neposílají se na statistiku. Je jmenovaná místní 

komise, u níž se výsledky shromažďují a počítá 

hlasy. Ona také stanoví, jestli je referendum plat-

né a závazné v obou položených otázkách. Každá 

se zkoumá zvlášť. 

Může se stát, že třeba jedna neprojde. Roz-

hoduje totiž jak procento všech oprávněných 

voličů, tak těch, kteří hlasovali. Kdyby se stalo, 

že procenta nebudou splněna, referendum může 

být platné, ale hlasování u některé z otázek ne-

musí být závazné. 

Zastupitelstvo by se nemuselo výsledkem řídit. 

Proběhlo vše hladce?
 Ano. Vůbec nic negativního se nepřihodilo.

Rozhodně je to dobrá zkušenost do budoucna, 

ale jsme rádi, že už je to za námi. Stres byl velký.

Například jsme objednali na referendum zvlášt-

ní urny, protože nám bylo řečeno, že referendum 

a volby nemohou být v jedné společné. Nato jsme 

se dozvěděli, že vlastně mohou. 

Objednávku jsme nezrušili a dobře jsme udělali. 

Urny navíc se hodily v případech, kdy ty stávají-

cí už byly přeplněné. Přece jen se vhazovaly tři 

obálky, že.

Nepletli si je lidé?
Přestože byly barevně naprosto odlišné, občas 

se to stalo. Za platný se považoval hlas ve správ-

né obálce, i když k němu byl ještě přiložený něja-

ký nesprávný. Ten samozřejmě platný nebyl.

Výsledky referenda jsou jasné. Co bude dál?
Zastupitelstvo je bude samozřejmě respektovat. 

Je dobře, že zná většinový názor občanů a jeho 

další kroky budou podložené veřejným zájmem. 

Haly se stavět nebudou. 

Orgány města iniciují změnu územního plánu 

(ÚP), protože od 90. let byla plocha vedená jako 

průmyslová. Jiné zařazení logicky sníží tržní cenu 

pozemků. Vlastníků je hodně a mnozí zamýšleli 

použít je jako stavební. Uvidíme, jak se bude si-

tuace řešit. 

Lída Fafl íková

Rekonstrukce části krajské silnice č. 237 na Rakovník by měla být hotová do konce října. (foto Vladimír Kozel)
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Práce na výstavbě nové čistírny odpadních vod 

započaly v lednu loňského roku výstavbou kana-

lizačního přivaděče, tedy kanalizačního potrubí 

směrem od stávající čistírny odpadních vod k bu-

doucí nové. Nová ČOV je dále od té stávající při-

bližně o 950 m.

Hned na počátku se musel řešit problém s pří-

stupovou polní cestou. Nevedla tam, kde předpo-

kládají katastrální hranice. Historicky se cesta tzv. 

vyjezdila mimo, což je ale při této stavbě poměrně 

vážný problém. V části úseku muselo dojít tedy 

k jejímu přeložení a vybudování cesty nové. Město 

také investovalo do sanace podloží, kterou proved-

la specializovaná fi rma. 

Samotné stavební práce v místě nové ČOV byly 

zahájeny v dubnu loňského roku. Stavba tedy tr-

vala 1,5 roku. Nová ČOV je stejně jako ta stávající 

založena na biologickém čištění, je ale vybavena 

moderními technologiemi a samotný proces čiště-

ní je také odlišný. Nejedná se tedy jen o to, že má 

čistírna „větší nádrže“. Nová ČOV má oproti stáva-

jící větší kapacitu, takže by měla po nějaký čas být 

dostačují pro potřeby našeho města a Mšeckých 

Město uvedlo do provozu novou čistírnu odpadních vod
Žehrovic, pro které již dnes naše čistírna čištění 

odpadních vod zajišťuje. V blízké době by se měla 

postarat o čištění ještě pro malou ves Lodenice, 

jejíž odpadní vody budou přečerpávány do Mšec-

kých Žehrovic a následně do naší městské ČOV. 

Pokud si kladete otázku, co bude se stávající čis-

tírnou, tak úvahy jsou nyní takové, že by se jejich 

nádrže využily jako retence pro dešťové období. 

Nové Strašecí má tak jako řada dalších měst his-

torický problém s tzv. jednotnou kanalizací ve své 

jedné části. Do jedné trubky jsou svedeny jak 

splaškové vody z fi rem a domácností, tak vody 

z komunikací, střech apod. Problém s nechtěnou 

vodou v místě jejího vzniku je zpravidla „vyřešen“, 

ale problémy nastávají na místě jiném. Tam, kde 

je vody zase nadbytek na jednom místě, a hlavně 

se už nejedná jen o vodu dešťovou. U nás tedy 

těsně před stávající ČOV. Tyto vody by mohly být 

nově svedeny do stávajících nádrží, kde by bylo 

zajištěno např. hrubé vyčištění, a to i od případ-

ných zbytků olejů a ropných látek. Došlo by tedy 

k zadržení nemalé části této vody, kterou by bylo 

možné případně dočistit na nové čistírně. 

Již v rámci samotného přepojení potrubí 

se na tuto možnost pamatuje. Zmíněné proble-

matice se budeme jako vedení města nyní také 

věnovat. 

Již dnes je zcela zjevné, že nová čistírna odpad-

ních vod přispěje ke zlepšení podmínek v korytě 

Novostrašeckého potoka, Konopaského rybníka 

a dalších navazujících vodotečí. Stavbu realizuje 

společnost Mamelom s. r. o. a náklady jsou přibliž-

ně 67 mil. korun (včetně DPH). 

Z větší části je fi nancována z Evropských pro-

středků operačního programu Životní prostředí. 

Menší část fi nancuje město ze svého rozpočtu. 

Je nutné zdůraznit, že část fi nančních prostředků 

pochází ze stočného, které platí naši občané, případně 

občané Mšeckých Žehrovic. Tedy ti, kteří jsou již na-

pojeni na veřejnou kanalizaci. V příštím roce bychom 

rádi uskutečnili den otevřených dveří, aby se zájemci 

mohli seznámit, jak tato velmi důležitá součást naše-

ho života, která je skoro celá skrytá našemu zraku, 

vypadá a funguje. Od samotného spláchnutí WC 

po vrácení vyčištěné vody zpět do přírody.

Jan Bureš

Ocenění hasičů 
a policistů

Že město nezapomíná na hlavní aktéry pomoci 

občanům v první vlně koronavirové krize se ukázalo 

na konci září. Starosta svolal na městský úřad dobro-

volné hasiče a městské policisty a na Den české stát-

nosti v pondělí 28. září jejich práci náležitě ocenil. 

„Byli to právě hasiči, kteří ve spolupráci s měst-

skou policií sbírali před hasičárnou látky k šití roušek 

od zdejších občanů. Během týdne ji měl každý,“ uvedl 

Karel Filip na setkání. Vyzdvihl jejich lví podíl na distri-

buci ochranných prostředků a dalšího materiálu nejen 

v Novém Strašecí, ale i v přilehlých obcích. Připomenul 

také skvělou spolupráci hasičů s městskou policií při 

přípravě a rozvozu dezinfekce do jednotlivých domác-

ností a provozů.        Lída Fafl íková

Práce 
v ulici Nádražní 

Připravuje se dokončení Nádražní ulice, a to jak 

kanalizace, tak rekonstrukce povrchů. 

Spodní část je již v pořádku. Kanalizační stoka 

i rekonstrukce silnice je hotová od ulice Nad Ná-

dražím až dolů k pomníku. 

Práce na dokončení ulice by měly začít v příštím roce.

Kanalizační stoka byla letos položena i v ulici 

Nad Nádražím a v ulici Pod Větrákem. Tam to bylo 

společně s novým vodovodem.

Jan Bureš

Nové Strašecí 
se zvětšilo

Podle katastrální mapy zůstává vše na svém 

místě, ale přesto pro nezasvěceného je město 

o 100 metrů větší. Jak je to možné? 

Nová výstavba na okraji našeho města směrem 

na Čelechovice je již v takové fázi, že bylo nutné 

požádat na odboru dopravy v Rakovníku o posu-

nutí dopravního značení IZ 4a a IZ 4b (začátek 

a konec obce). 

A tak máme i o jednu ulici více, jmenuje se Sadová.

Vladimír KozelNová Sadová ulice (foto Vladimír Kozel)

(foto Ivana Rezková)
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Z policejního deníku

V Havlíčkově ulici probíhá rekonstrukce chodníku 

od Sběrných surovin až po ulici 28. října (foto Vladimír Kozel )

Připravuje se žádost o dotaci na rekonstrukci 

Okružní ulice včetně chodníků a veřejného osvětlení (foto Vladimír Kozel)

Vloni zhruba touto dobou jsem v měsíčníku 

moralizovala na téma zakrývání/nezakrývání dět-

ských pískovišť. Uběhl rok a stejný článek bych 

mohla použít opět.

Znovu totiž „zdobí“ dvě zdejší dětská pískoviš-

tě bíločervené pásky ZÁKAZ VSTUPU. Na rozdíl 

od loňska si v technických službách mysleli, že jsem 

se nejspíš pomátla, když jsem poslala objednávku 

na opětovné vyvezení písku. Asi proto mi do slu-

chátka zněla nevěřící otázka: „To myslíte vážně?“

Bohužel ano. Či spíše musím to myslet vážně. Bě-

hem září nás totiž poctila svou návštěvou hygienická 

stanice a odebrala vzorky ze dvou pískovišť – u haly 

Bios a z Křivoklátského sídliště. Výsledek rozboru je 

Pískoviště podruhé… Naposled?
vzhledem k úvodu článku zřejmý. Písek opět mikrobio-

logickým rozborem neprošel. Podobně jako vloni nebyl 

na hřištích nijak dlouho. Byl navezen koncem června.

Člověk by naivně doufal, že když byla hřiště několik 

měsíců bez písku, jeho uživatelé se poučili a budou 

se chovat zodpovědněji. Bohužel se tak nestalo. Stále 

je mezi námi řada liknavých či dokonce líných jedinců, 

kterým je vlastní zdraví i druhých lhostejné, anebo čeka-

jí, že po nich bude uklízet někdo jiný. Takže opět zůstaly 

sítě na pískovištích velmi často nezatažené. Pak už stačí 

jen jedna zbloudilá kočka – a na problém je zaděláno. 

Nyní musíme znovu odstraňovat relativně nový certi-

fi kovaný písek, který není za babku a hradit rozbor, což 

je položka ještě vyšší. Bohužel však – vzhledem k tomu, 

že se situace opakovala – nás čeká i pokuta, která by 

se mohla vyšplhat do skutečně závratných výšin.

Máme tedy před sebou staré známé dilema. 

Vzhledem k opakování a fi nanční náročnosti ná-

pravy se však letos nebude tak těžké rozhodnout. 

Co bude dál? Je zřejmé, že není možné ke každé-

mu pískovišti posadit člověka, který bude celý den 

dbát na zatahování sítě. Přemístění pískovišť ze stí-

nu na plné slunce by se rodičům v parných dnech 

asi příliš nezamlouvalo. Podle hygieniků slunce 

brzdí množení škodlivých bakterií nebo je dokonce 

likviduje, zatímco ve vlhku se překotně množí.

Zkuste si sami odpovědět, jaká možnost letos zvítězí. 

Lenka Pelcová

Září akcemi září
Po prázdninách tu máme první školní den a pro stráž-

níky to znamená návrat na přechody a před školu. 

Současně si všímáme nepořádku v parcích. Za-

čínají se plnit koše s odpadem z pizzy a kebabu. 

Za kostelem se občas objeví náctiletý, který in-

haluje rychlé cígo, aby načerpal sílu, než usedne 

s rouškou do školní lavice. Kontroly strážníků jsou 

proto samozřejmostí. 

Z města mizí dopravní uzávěry, ale jiné zase 

vznikají. Sílící provoz přináší dopravní přestupky 

a v kombinaci s občasnou dopravní nehodou je 

stále co dělat. 

Hned začátkem měsíce jsme se mimo jiné účastnili 

preventivní akce pro děti v Kamenných Žehrovicích 

a začínali se připravovat na novostrašecké posvícení. 

Abychom se mezitím nenudili, přichystali 

strážníkům Pecínovští kulturní vložku ve formě 

balíku slámy před Růžkem. Pro některé z nás to 

byla záhada UFO, ale jednalo se pouze o každo-

roční tradici. 

O posvícení v NS strážníci pracovali v posílených 

hlídkách. Přes den bylo krásné počasí a přiměřený 

klid. Ve večerních a nočních hodinách byli strážníci 

nuceni pohlídat chování mládeže. Z důvodu různých 

drobných výtržností na Komenského nám (např. 

kdo dočůrá dál ze schodů herny nebo soutěže kdo 

komu vlepí větší facku) zde musela být nepřetržitě 

po všechny víkendové noci hlídka MP. 

Během kontrol jsme také objevili psa (dle nás Ša-

rika), který obrážel místní podniky a hledal majitele. 

Po krátké poradě jsme usoudili, že parťák by se hodil, 

proto jsme si ho ponechali až do brzkých ranních 

hodin. Páníčka jsme posléze našli ve vyhlášeném 

místním pohostinství, dohromady jsme na Palubě 

byli čtyři a pes. Inspirace TV seriálem Čtyři v tanku 

a pes se završila.

Samozřejmě bez pokut se některé události neobešly. 

Konec posvícení zakončili strážníci – Žlutí kanárci 

za doprovodu Modré Muziky až tanečními kreacemi při 

usměrňování občanů v tradičním průvodu o Pěknou. 

Hned následující víkend po posvícení přivezli příslušní-

ci URNA PČR originál hlavy Kelta. Městská policie po do-

hodě s muzeem střežila výstavu hlavy fyzicky i elektro-

nicky prostřednictvím alarmového zabezpečení. 

V září strážníci mimo jiné dohlíželi na bezpeč-

nost při pořádání dvou běžeckých závodů, z nichž 

jeden si ozkoušeli na vlastní kůži.

Vzhledem k eskalující situaci kolem COVID 19 si 

troufáme říct, že až na vzácné výjimky se v Novém 

Strašecí nařízená opatření dodržují. 

Závěrem nezbývá než popřát do následujícího 

období dobré zdraví a pevné nervy.  

Stanislav Jahelka

Došlo i na Rudskou 
Po položení kanalizačních stok dochazí k re-

konstrukci silničních povrchů. Po ulici Obětí 

okupace a Rabasova došlo nyní i na horní část 

ulice Rudská. Spodní část této ulice je nyní 

v projektové přípravě. 

Jan Bureš

Rudská ulice (foto V. Kozel)
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Na každém kroku, ve všech situacích a jevech 

se znovu přesvědčujeme, že svět a život kolem 

je v neustálém pohybu. Z našeho pohledu ve vel-

mi zrychleném oproti nedávné minulosti. Změny 

se dějí ve všech oblastech našeho bytí, dlouhodo-

bé tradice mizí, není pro ně místo.

Vezměme si například trvání manželství. Dřív sva-

zek na celý život, ať se vyvíjel a probíhal jakkoliv, dnes 

většinou otázka pár let. I dočasně nefungující vztahy 

se ihned řeší rozchodem, rozvodem, odloučením. 

O to víc si obecně považujeme těch, které vydrží, 

žasneme nad jejich délkou. Oslavujeme je. Přede-

vším ty, které jsou stvrzeny manželstvím, tam je 

počátek daný datem sňatku. 

Wikipedie nabízí neuvěřitelných 28 názvů těchto 

tzv. svateb podle počtu společně strávených let. 

Nejznámější je stříbrná (25 roků), zlatá (50 roků) 

a diamantová (60 roků).

Ke gratulantům tak vytrvalým manželům patří 

rodina, přátelé, známí, připojují se úřady.

Ve Strašecí nedávno oslavili zlatou svatbu, 

tedy 50 let společného soužití (novo)manželé 

Božena a Jiří Vyskočilovi.

Jedna zlatá svatba

Vyskočilovi dnes (foto rodinný archiv)

Kolik vám bylo v době sňatku let? Kdy přišly děti?
Božena: Mně bylo sedmnáct a Jirkovi třiadvacet. 

Brali jsme se 3. října 1970. A za měsíc a kus se na-

rodil syn.

Jiří: Svatební kytice se musela držet hodně vepředu, 

a ne po straně, aby jiný stav nebylo tak vidět. (smích)

Božena: Po čtyřech letech se nám narodil ještě 

jeden syn. Staršímu teď bude logicky padesát, ten 

žije s rodinou v Unhošti. Mladší bydlí s rodinou 

hned vedle nás.

Jiří: Jeden z vnoučků bude mít zítra narozeniny. 

Božka mu peče domácí medovník, má ho moc rád.

Měli jste vůbec kde bydlet?
Božena: Nejprve jsme žili v tomhle domku 

na kraji Strašecí v jedné místnosti u Jirkovy babič-

ky. Časem jsme se odstěhovali do bytovky ve měs-

tě, do Křivoklátské ulice. 

Jiří: Vydrželi jsme tam deset let. Pak jsme šli 

zpátky sem, bylo tu pro nás doma. Rodičům jsem 

postavil vedle výminek, kde teď bydlí mladší syn.

Jsme tu spokojení a zpátky do města už bychom 

nechtěli ani jeden.

Jaké jste měl zaměstnání?
Jiří: Jsem celý život topenář. V 65. roce jsem 

se vyučil a profesi jsem zůstal věrný celý život. 

I teď, kdy jsem osm let v důchodu, pořád v oboru 

pracuju. Dřív jsem chodil neustále s autogenem, 

kovové trubky se jím řezaly, ohýbaly i svařovaly. 

Dneska už je to o něčem jiném. Změnily se ma-

teriály, železo nahradil lehký plast. Dvacet metrů 

trubek teď vezmu klidně pod jednu ruku.

Božena: Mladší syn je taky topenář a vede si vel-

mi dobře. Uchytil se u pražské fi rmy, práce mají 

spoustu.

A co vy, paní Vyskočilová?
Božena: Doma ve Třtici nás bylo pět dětí, samé hol-

ky. Tatínek chodil do zaměstnání, máma byla s námi 

doma. Vyskakovat jsme si moc nemohli. Devátou tří-

du jsem ukončila 15. června a už 17. jsem nastoupila 

na řevničovské pile. Zůstala jsem tam třicet dva let. 

Ale ne v kanceláři. Dělala jsem fyzickou práci. Nosila 

a řezala jsem dřevo, jak co bylo potřeba.

Měli jsme tam fantastickou partu, ta mě na pile 

držela. Navzájem jsme si pomáhali, to byla samo-

zřejmost. Když jsem přišla, vůbec nic jsem neumě-

la, vždyť jsem zrovna vyšla ze školy! Všechno jsem 

se naučila od těch starších.

Jiří: Svíčkovou jsi ale uměla!

Božena: Bodejť ne! Doma jsem od mala musela 

dělat, žádné fl ákání se netrpělo. Tak jsem i vařila. 

Ruce mě ale po letech na pile bolely, musela 

jsem si nakonec najít jiné zaměstnání.

Jiří: Když pak byla Božka na operaci karpálních 

tunelů, řekl jí doktor, že má ruce jako horník.

 

Kam jste nastoupila?
Božena: Do Knižního klubu, balila jsem knihy. 

Byla jsem na fyzickou práci zvyklá, o to nešlo. Ale 

vztahy tam byly děsné. Každý večer jsem domů 

chodila s brekem. Arogance, povyšování, pomlou-

vání na denním pořádku, byla jsem z toho zoufalá. 

Přesto jsem tam vydržela deset let. 

Nějak jsem se pak úplně zhroutila, ruce bolely. 

Šla jsem do invalidního důchodu. 

Jaké máte koníčky?
Jiří: Jsem radioamatér. Věnuju se tomu od dět-

ství. Mám kontakty s kolegy po celém světě, s ně-

kterými už celá léta. Jak se domlouváme? Takovým 

mezinárodním radioamatérským jazykem a hlavně 

telegrafem. Jsem také členem Radioklubu v Řev-

ničově. Když se máme s Božkou dost, zalezu si 

do své dílny v podkroví, kde mám vysílací zařízení. 

Ale samozřejmě sem chodím i jindy. (smích)

Božena: Já mám ráda zvířata. Chovám husy, 

slepice, dřív byly i kachny a prasata, dělali jsme 

zabíjačky. Hlavně ale máme tři pejsky. Dva jsou 

nalezenci a třetí Matýsek je jejich dítě. (Jsou evi-

dentně milovanými členy rodiny.)

Chodím do lesa na dříví, sbírat borůvky, zavařu-

ju, jsem pořád v pohybu.

Máte recept na dlouhodobé soužití?
Jiří: Jeden musí být maximálně trpělivý…

Božena: A to jsi byl ty!

Jiří: Jo, byl, ale kompromis musí být na obou 

stranách.

Božena: Vždycky jsme hlavně brali v potaz, 

že jsou tu děti a ty mají nárok na mámu a tátu 

pohromadě.

Krize se vám vyhnuly?
Jiří: Jako všude i u nás se občas zatáhlo a byla 

bouřka. Vždycky jsme ji překonali a bylo zase dobře.

Božena: Jirka je pohodář, někdy až moc…

Jiří: Chce to pozitivní myšlení. Z nás dvou jsem 

asi ten veselejší…

Co na sobě vzájemně máte rádi?
Jiří: Celou ji mám rád!

Božena: Taky tak…

Oba: Jsme spolu rádi. Každý máme svoje, co si 

děláme, nesedíme spolu celý den u stolu.

Zlatou svatbu jste jistě pořádně oslavili
Jiří: Přišly k nám děti, Božka navařila a napekla, 

nadělala chlebíčky. Měli jsme se dobře.

Božena: Z úřadu se taky zastavili nám poblaho-

přát. Byl to ale šok, neohlásili se předem. Zrovna 

jsem dořezala dřevo na cirkulárce, do toho jsem 

zavařovala, na sobě jsem měla montérky. Nestačila 

jsem se nijak připravit.

Umíte si představit život jeden bez druhého?
Oba: To tedy ne!

Božena: Říká se, že s neřádem je špatně a bez 

něho ještě hůř…(smích)

Lída Fafl íková

Božena a Jiří před padesáti lety (foto rodinný archiv)
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DĚTI, MLÁDEŽ, ŠKOLA 

Klasický školní rok nám skončil ještě dříve, než 

vůbec pořádně začal. Že k uzavření škol z důvo-

du šíření COVID – 19 dojde, jsem předpokládal již 

koncem srpna, ale doufal jsem jako všichni ostat-

ní, že tomu bude v listopadu nebo až v prosinci 

s příchodem nepříznivého počasí. Že se zavření 

základních škol dotkne i těch nejmladších žáčků, 

jsem si představoval jen v těch nejhorších snech.  

Již září letošního roku bylo zvláštní. Postupně 

nám odcházeli do karantény žáci jednotlivci, na ně 

se postupem času nabalovaly celé třídy. To s sebou 

přineslo pročítání manuálů a nejrůznějších dopo-

ručení MŠMT, neustálé konzultace s KHS, trasová-

ní a kontaktování. Také řadu opatření týkajících 

se chodu a organizace výuky, změny rozvrhu tříd, 

minimalizaci přesunů … 

Připravovali jsme se na různé varianty distanční 

výuky, které ale vždy kvůli změnám v nařízeních 

MŠMT skončily v šuplíku. To příliš optimismu ne-

dodá.  K tomu všemu nepřispěla ani složitá per-

sonální situace, kdy lidé zůstávali ze dne na den 

v pracovní neschopnosti či karanténě. 

Již koncem loňského školního roku jsme se in-

tenzívně začali připravovat na distanční výuku. 

Porodní bolesti distanční výuky v ZŠ překonány
Absolvovali jsme několik školení, a i díky umu 

pana učitele Juna, který připravil návodná videa 

pro učitele, rodiče i žáky, jsme mohli ihned po uza-

vření škol rozjet výuku na dálku prostřednictvím 

MS Teams. Abychom usnadnili práci nejen žákům, 

ale i rodičům, tak jsme se snažili proškolit v této 

platformě i samotné žáky. Druhý stupeň orientaci 

v MS Teams zvládl bravurně, na prvním stupni je 

situace trochu jiná. Zde je potřeba velké zapojení 

ze strany rodičů, za což jim mnohokrát děkujeme. 

I přesto jsme se snažili od 3. ročníků výše žáky 

v systému zaškolit. Uvidíme, co příští dny přine-

sou, ale jsem přesvědčen, že se vše nakonec po-

vede tak, abychom zvládli distanční výuku, jak si 

představujeme – na jedničku. 

Několikrát jsem použil pojem distanční výuka, 

a proto bych rád nyní uvedl, co si pod tímto sou-

slovím představit. Distanční vzdělávání může pro-

bíhat ve dvou rovinách. Jednak synchronně (kdy 

žáci jsou aktivně zapojeni do výuky prostřednic-

tvím videohovorů, jsou tzv. online) a jednak asyn-

chronně, kdy se žák vzdělává samostatně na zákla-

dě zadané práce učitelem (žáci jsou tzv. offl ine). 

S kolegy jsme si na začátku stanovili zásady 

a pravidla distančního vzdělávání včetně rozsa-

hu synchronní a asynchronní výuky. Jsme za to, 

že rozdělení je vyvážené, a že počet hodin v rám-

ci videohovorů by neměl přesáhnout v průměru 

3 hodiny denně u nejstarších žáků. 

Aby vše co nejlépe fungovalo, je zapotřebí, aby-

chom všichni (učitelé – žáci – rodiče) táhli za jeden 

provaz. Aby si všichni doma, co se vzdělávají na dál-

ku, také nastavili nějaký řád a pravidla. Základem je 

komunikace s učiteli, intenzívní a pravidelná práce 

již od ranních hodin, chuť a správná motivace.

Jsme si vědomi, že ne každá rodina je vybavena 

kvalitní technikou, ale ani my (ZŠ) na tom nejsme 

ideálně. Stále čekáme na slíbené peníze od MŠMT 

na zakoupení počítačové techniky. I z tohoto důvo-

du zatím nejsme schopni ve velké míře zapůjčovat 

žákům notebooky a jiná zařízení.  V případě, že žák 

nemá možnost se synchronně vzdělávat, ještě ne-

znamená, že se nevzdělává vůbec. Učitelé po do-

mluvě s žáky řeší další možnosti individuálně. 

Mějme na paměti, že distanční výuka je povinná. 

Dovolím si jeden postřeh z počátku výuky. Mnozí 

starší žáci vědomě nezapínají kameru, a tudíž učitel 

nemá zpětnou vazbu o jeho práci v dané hodině. 

Vizuální kontakt je velmi důležitý nejen při výuce 

cizích jazyků, ale i pro vzájemnou interakci. Pokud 

se žáci mají během výuky na dálku něčemu naučit, 

jsou kamera a mikrofon nezbytnou součástí.

Na závěr mi dovolte, abych všem popřál mnoho 

zdaru. 

Učitelům, aby se s novotami rychle sžili a po-

pasovali. Rodičům, aby je „suplování“ naší práce 

bavilo, aby je příliš nezahltilo a měli pevné nervy. 

Žákům, aby zvládli svůj každodenní boj s leností 

a posouvali se krok po kroku kupředu. 

Pevné zdraví a hodně síly nám všem.

Petr Chochola, ředitel ZŠ

Rád bych se jako ředitel naší základní školy 

podělil se čtenáři o velmi pozitivní zprávu, kte-

rá nepřichází každý den. Jsem potěšen, že dění 

ohledně současného stavu není lhostejné ani 

lidem stojícím mimo školství. I když v případě 

pana Ing. Jiřího Perglera to není zas tak pravda, 

protože to není poprvé, kdy společnost ČLUZ po-

dala naší škole ruku a nabídla fi nanční pomoc. 

Díky daru v hodnotě 100 000 Kč můžeme do-

vybavit naši školu notebooky a další IT techni-

kou, kterou budeme moci zapůjčit do rodin, kde 

vybavení potřebné k synchronní i asynchronní 

výuce schází. Této nabídky si velmi vážím a vel-

mi za ni děkuji.  

Velké poděkování patří též společnosti Bubá-

kov, díky jejímuž příspěvku 50 000 Kč jsme za-

koupili 2 notebooky a multifunkční tiskárnu. 

Je pro mne velkou radostí řešit úskalí s tako-

vými partnery po boku. 

Petr Chochola, ředitel ZŠ

Zvláštní poděkování

Zeměpisný olympionik Saša Blažek 

(foto rodinný archiv)

Pravidelný a pozorný čtenář Novostrašeckého měsíční-

ku jistě zaznamenal úspěchy žáků zdejší základní školy, 

kterých v tomto roce dosahují v zeměpise. Po umístění 

na prvních místech Zeměpisné olympiády v okresním 

kole ve všech věkových kategoriích následovala umístě-

ní na předních pozicích i v kole krajském.

V rámci této olympiády byla vyhlášena celostátní 

soutěž „O nejlepší mapu na geografi cké téma“. Právě 

té se zúčastnil Saša Blažek, žák 8. A (v době soutěže 

ke konci minulého šk. roku 2019/20 žák 7. A). 

Saša se se svojí mapou na téma „Počátky českého 

lázeňského turismu na pobřeží Horního Jadranu (Is-

trie a Kvarner) na přelomu 19. a 20. století“ umístil 

v konkurenci žáků z celé ČR na skvělém 3. místě. 

Další úspěch pro ZŠ v zeměpisné soutěži
Po získání dostupných informací a podkladů 

mapoval region, který aktivně poznával se svou 

rodinou už od útlého dětství a má k němu velmi 

vřelý vztah. 

Saša je mistrem mluveného slova. Je proto velká ško-

da, že vzhledem ke koronavirovým opatřením nemohl 

svoji práci před komisí na Katedře geografi e Přírodově-

decké fakulty UK v Praze odprezentovat osobně. 

Dne 11. září byl Saša společně s ostatními úspěš-

nými „kartografy“ slavnostně oceněn diplomem 

a věcnými cenami na Albertově v budově PF UK.

Sašovi Blažkovi patří velké poděkovaní za výbor-

nou reprezentaci strašecké základní školy.

Radka Petříková



8 Novostrašecký měsíčník XI / 2020 

DĚTI, MLÁDEŽ, ŠKOLA 

V pondělí 21. 9. 2020 se poprvé dětem z Kačice 

i okolních obcí otevřel Klub OPEN, jehož cílem je 

podpořit rodiče při jejich snaze o skloubení pracov-

ního a rodinného života. Pokud Vám záleží na tom, 

aby po vyučování mělo Vaše dítě zajištěný smys-

luplný program na čerstvém vzduchu a v klidném 

prostředí, přihlaste ho do Klubu OPEN. Zájemcům 

z okolních obcí zajistí dopravu vlastním dodávko-

vým autem.

V této nelehké době rodiče vyvíjí úsilí zabezpečit 

svou rodinu, jsou pracovně vytížení a setkávají se s tím, 

že některé zájmové kroužky se ruší. Klub OPEN nabízí 

dětem různé aktivity na celé odpoledne v příjemném 

prostředí prostorné zahrady. 

Za zajištění programu rodiče neplatí.

Další možnosti v budoucnu 
pro děti i pedagogy
Celý areál Otevřeného mlýnu v budoucnu na-

bídne odpolední aktivity pro děti nad rámec škol-

ní družiny, prostor pro příměstské tábory v době 

letních prázdnin a dále také bude sloužit pro 

výuku v přírodě i v rámci zážitkového vzdělávání 

dětí i dalšího vzdělávání pedagogů. Všechny akti-

vity budou podpořeny moderními IT pomůckami 

a inovativními výukovými metodami.

Před dokončením rekonstrukce mlýnu a jeho areá-

lu bude zatím v provozu Klub OPEN, jehož program, 

především pro mladší školní děti (1.–5. tříd), se bude 

odehrávat v prostorné zahradě a v zázemí jurty. 

Provoz a umístění Klubu OPEN
Klub je v provozu v době od 13:00 h do 18:30 h. 

Nachází se v Kačici u bývalého mlýnu (K Zahra-

dě 1, Kačice). Zázemí je tvořeno stylově vyba-

venou jurtou a velkou zahradou, kde děti mají 

spoustu prostoru pro organizované i spontánní 

hry. Za zajištění programu rodiče neplatí. Pro-

Otevření kroužků 
dlouho nevydrželo

Ještě začátkem října stačila vedoucí strašecké 

pobočky DDM Jitka Samšuková zorganizovat pro 

děti tři vycházky. Ke Dni zvířat 4. října, v úterý 

6. října pro druhé třídy a ve středu 7. října pro 

první třídy. Při procházce na Palouček a k lesíku 

děti plnily různé úkoly a moc je to bavilo. Za-

mýšlené vyrábění z listí, drakiáda a halloween 

pro školní družinu se zatím konat nebudou. 

-lf-

Společné podzimní procházky (foto Jitka Samšuková)

Otevřený Mlýn & Klub Open v Kačici zajišťuje program pro děti
voz je realizován v rámci výzvy č. 107 Operační-

ho programu zaměstnanost za přispění EU. 

Pro zájemce doprava do Kačice
Zájemcům zajišťujeme dopravu naším autem 

se zkušeným řidičem od těchto základních škol – 

Libušín, Smečno, Nové Strašecí, Lány, Tuchlovice, 

Stochov. Rodiče si následně děti v Kačici dle svých 

časových možností vyzvednou.

Přihlášení
Přihlášení probíhá na webu otevrenymlyn.auksys.com 

přes odkaz „nová registrace“ nebo přes telefonický 

kontakt – 607 158 636 (Jitka Hejná). 

Kapacita Klubu OPEN je omezena (max. 20 dětí/den 

– pokud vládní nařízení neupraví jinak).

Můžete vyzkoušet i jen jednorázový vstup a ná-

sledně se rozhodnout dle názoru vašeho potomka.

Těšíme se na společný program

Průvodci Klubu OPEN

Více na otevrenymlyn.auksys.com  

Jitka Hejná, 

tel. 607 158 636

Dům dětí a mládeže
Oznámení ze 14. října
Vážení rodiče, milé děti,

z důvodu vládních nařízení je DDM Rakovník 

stále uzavřeno. Vedoucí pedagogové pro Vás 

vymýšlí „úkoly“, které budou vždy uveřejněny 

v úterý a ve čtvrtek na našich webových strán-

kách a také na webu MÍT KAM JÍT , kde naleznete 

nejrůznější aktivity, které připravily domy dětí 

a mládeže z celé ČR včetně našeho domečku.

DDM Rakovník je uzavřeno do 3. listopadu, 

v této době nebudou probíhat zájmové kroužky 

ani žádné akce.

Do 23. října také budou uzavřeny obě budovy 

DDM Rakovník a pracoviště v Novém Strašecí. 

V případě nutnosti k vyřešení problému volejte 

ředitelku DDM Rakovník: 

Monika Bechnerová – tel.: 727 962 196 nebo 

napište e-mail na info@ddmrako.cz. Všichni za-

městnanci pracují na homeoffi ce.

Děkujeme za pochopení. 

Společně to všichni zvládneme a prosíme o za-

chování přízně.

Přejeme Vám pevné zdraví a pozitivní mysl!

Tým DDM Rakovník

Ilustrační foto Klubu OPEN
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KULTURA

Z nových knih
Detektivní romány
Sandford, J. – Extrémní oběť, Zvrácená oběť

Erben, V. – Na dosah ruky

Dán, D. – Popel všechny zarovná, Kráska a zvíře

Psychologické romány
Ferrante, E. – Prolhaný život dospělých

Jakoubková, A. – Přišla třetí blondýna

Dronfi eld, J. – Chlapec, který následoval svého 

otce do Osvětimi

Historické romány
Bauer, J. – Na straně českého krále

Tipy od knihovnic
Poledne u Tiffanyho – Heronová Echo: čtivý historický román (nemáte doma její lampu?)

Kavárna v Kodani – Caplin Julie: oddechovka předvídatelná

Drak spí – Klevisová Michaela: zajímavá detektivka a těším se na další!

Pravda nebo lež – Hoover C.: thriller pro otrlé s překvapivým závěrem

-DS-

V listopadu 2020 uplyne 350 let od smrti uči-

tele národů Jana Amose Komenského, (narodil 

se 28. 3. 1992 v Moravském markrabství, zemřel 

15. 11. 1670 v Amsterodamu).

Byl spisovatelem, jazykovědcem, teologem, pe-

dagogem a fi lozofem, jedním z největších českých 

myslitelů všech dob vůbec. 

Komenský byl pracovitý, od dětství s odpověd-

ným přístupem k životu. Psal hlavně česky, latin-

sky a německy, vytvořil dvě stovky spisů z mnoha 

oborů. Už během života si získal mezinárodní vě-

hlas jako učitel. Vysoce oceňoval význam výcho-

vy. Zdůrazňoval, že vzdělání má být pro všechny, 

že nikdy nekončí, je neustálé. 

Poprvé defi noval školní rok, školní týden a školní 

prázdniny. Stanovil dodnes obecně platné vyučovací 

zásady. Slavná je jeho vyučovací metoda škola na je-

višti neboli škola hrou. Upřímně věřil v Boha a v lepší 

budoucnost, s pomocí vzdělání toužil svět změnit 

k lepšímu. Tvrdil, že člověk musí začít s nápravou 

u sebe sama.  

A také pravil: „Nemilovat knihy znamená nemi-

lovat moudrost. Nemilovat moudrost znamená 

stávat se hlupákem.“

O životě J. A. Komenského bylo sepsáno mnoho 

textů, natočena řada fi lmů. 

Jeho odkaz je stále živý, až ohromující. Existuje 

samostatný vědní obor, který se Komenského živo-

tem zabývá – komeniologie. Odborník na tuto té-

matiku je komeniolog, samotné spisy se označují 

jako komeniana. 

Tvář Jana Amose Komenského byla vybrána 

na dvousetkorunovou bankovku. Jeho jméno nese 

nejvíce ulic a náměstí v českých a moravských 

městech, Národní pedagogické muzeum a knihov-

na v Praze a také odborný časopis pro učitele zá-

kladní školy. 

I v Novém Strašecí má J. A. Komenský svou sto-

pu – základní škola, gymnázium i náměstí nesou 

jeho jméno. 

Novostrašecká knihovna má ve fondu několik za-

jímavých, někdy i velmi vzácných knih. 

Při této příležitosti umožníme čtenářům i ná-

vštěvníkům si je prohlédnout na malé výstavě 

v prostorách knihovny. 

Bude v listopadu přístupná v půjčovních hodinách.

Jitka Tomšů

Doporučujeme
Eugenie – Jana Poncarová
(příběh české hoteliérky)   

Anotace:
Román je inspirovaný skutečnými osudy Euge-

nie Egertové Janečkové a plzeňského hotelu Con-

tinental. Eugenii jako většinu žen té doby čeká 

smluvený sňatek. S manželem se stará o chod 

hotelu, kde prožijí okupaci i válku. Bombardování 

Plzně poškodí hotel a připraví ji o otce i manžela. 

Až osvobození americkou armádou přináší do její-

ho života nejenom novou naději, ale i lásku…

 Jana Poncarová si zvolila skvělé téma, četla jsem 

i její první knihu Podbrdské ženy. Příběh Eugenie 

mě zaujal mnohem víc. Její postava je zde vylíčena 

jako chladná, nesympatická, chudinka trpitelka. 

Hlavně její vztah k vlastním dětem jsem trochu 

nepochopila.  Ale šlo o skutečnou osobu, skutečný 

příběh a člověk v takovém případě musí být velmi 

opatrný, aby hned někoho neodsoudil. Líbila se mi 

část, když přišli do Plzně Američané. Miluju příbě-

hy podle skutečných událostí a její setkání s gene-

rálem americké armády mi připadalo uvěřitelné, to 

se autorce povedlo. 

Osud této ženy byl nesmírně zajímavý, podle mého 

byla Eugenie velmi schopná a obdivuhodná žena. 

Jitka Tomšů

Pozvánka 
na výstavu

Jakmile to bude možné, jste zváni do Galerie 

Samson Caffeé na putovní výstavu Střední Če-
chy během stavovského povstání a české války 
(1618–1621), která potrvá do 22. listopadu. 

Pokud to situace v ČR neumožní, připravíme ale-

spoň online prezentaci výstavy (sledujte www.

muzeumtgm.cz).

Státní oblastní archiv v Praze tak přispěl k při-

pomenutí počátku velkého evropského konfl iktu 

17. století. Výstava je směrována k nejširšímu pub-

liku a je tvořena stručnými a srozumitelnými texty 

s bohatým doprovodným obrazovým materiálem. 

Muzeum T. G. M. Rakovník ji hostí právě 

ve dnech 400. výročí bitvy u Rakovníka 1620, 

která předznamenala výsledek bitvy na Bílé hoře 

o dva dny později.

 Irena Smržová, propagační činnost

Labyrint světa, Komenský a ráj knížek
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Jak jste jistě všichni zaznamenali, museli jsme 

z důvodu krizového opatření Vlády České republi-

ky od 12. října do 3. listopadu opět uzavřít naše 
muzeum pro veřejnost. Provozní a odborná čin-

nost muzea však zůstává zachována.

Pozvánka do muzea

S ohledem na vzniklou situaci jsme byli nuceni 

zrušit vernisáž Modelářské výstavy, která se měla 

uskutečnit ve čtvrtek 22. října od 17 hodin. Ver-

nisáž bychom rádi přesunuli na jiný termín, který 

S velkou lítostí oznamujeme našim členům a pří-

znivcům, že jsme se po dlouhé debatě rozhodli 

zrušit celý podzimní přednáškový cyklus s ná-

zvem Historie Sudet. 

Zvažovali jsme pečlivě všechny okolnosti a mož-

nosti realizace, ale stávající restrikce nám to 

prostě neumožňují. Zatím nelze předpokládat, 

jak se bude vyvíjet koronavirová epidemie a jaká 

situace nás čeká za měsíc. Přesto doporučujeme 

Klub cesty za poznáním
sledovat informace v měsíčníku a na webových 

stránkách muzea. 

Uvažujeme o vrácení klubového poplatku v pří-

padě, že nebude možné uskutečnit ani jarní před-

náškový cyklus od ledna 2021. Přejeme všem lidem 

pevné nervy a odolnost proti virové epidemii. 

Bližší informace na www.muzeumtgm.cz, tel. 

313 572 563.

Věra Hrubešová

bude z hlediska epidemiologické situace možný. 

Proto, prosím, sledujte muzejní webové či face-

bookové stránky, případně naše informace umís-

těné ve vitrínách na náměstí a u muzea, kde včas 

náhradní termín upřesníme. 

Další kontakty: 313 572 563, 731 449 326 

nebo nstraseci@muzeumtgm.cz, 

honzikova@muzeumtgm.cz. 

O Modelářskou výstavu tedy rozhodně nepřijdete! 
Nainstalujeme ji během uzavření muzea a zpřístup-

níme veřejnosti ihned po otevření. Jestli bude s ver-

nisáží, není zatím rozhodnuto, určitě ale výstavu 
prodloužíme do nového roku.

Budeme moc rádi, když se k nám po uvolnění re-

strikcí přijdete podívat nejen na železniční modely, 

ale i například modely budov, bojové techniky, leta-

del a podobně. 

Mezi vystavenými exponáty najdete tovární 

modely vyráběné malosériově nebo různým způ-

sobem upravené. V další části pak můžete ob-

divovat výtvory šikovných ručiček členů Kroužku 

železničních modelářů, který působí v Novém 

Strašecí pod hlavičkou DDM Rakovník. Modely 

sestavují např. z plastikových stavebnic, z papíru 

vyřezávaného laserem či z leptaného plechu. Vy-

staveny budou i rozestavěné modely jako ukázka 

stavebních postupů. Svou účast na výstavě přislí-

bili i další modeláři. 

Ilustrační foto 

z archivu Kroužku modelářů DDM

OZNÁMENÍ
Svatomartinská křídlovka 2020 byla zrušená.

Oblíbená přehlídka malých dechových hu-

deb se letos nebude konat, pořadatelé byli 

nuceni se tak rozhodnout. 

Důvody jsou jasné, epidemie koronaviru 

nás připravila nejen o tento program.

Snad tedy příští rok.

-lf-

Ve středu 25. listopadu od 19 hodin se v Měst-

ské galerii V. Olivy představí dva výborní italští mu-

zikanti. Veronica Sbergia a Max de Bernardi jsou 

zkušení protagonisté, kteří mají za sebou řadu let 

úspěšných vystoupení především v komornějším 

prostředí klubů.

Milují a produkují country blues i ragtime, ho-

kum, jug band, raný jazz a folk blues, sahají k sa-

mým kořenům hudby. Max zpívá a hraje na akus-

tickou kytaru, Veronica zpívá a střídá nástroje jako 

je ukulele, valcha, kazoo. 

Přijďte si poslechnout kvalitní hudbu v příjem-

ném prostředí galerie, vstupné 100 Kč.

Lída Fafl íková

Koncert dua Max 
a Veronica

Ilustrační foto 

z archivu Kroužku modelářů DDM

Rovněž věříme, že se nám podaří uskutečnit 

naplánované komentované prohlídky, které by 

se měly v rámci modelářské výstavy uskutečnit 

vždy v sobotu, a to ve dnech 14. a 28. 11. Komen-

tovanou prohlídku plánovanou na 31. 10. posune-

me na vhodnější termín.

Během těchto prohlídek bude v provozu vystave-

né kolejiště a každý návštěvník si bude moci sesta-

vit několik jednoduchých modelů z papíru. 

Přejeme všem pevné zdraví, zachovejte nám přízeň.

Barbora Honzíková

Ilustrační foto 

z archivu Kroužku modelářů DDM
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Odbor kultury, sportu a rodinné politiky spo-

lečně se Spolkem pro vydávání časopisu Loutkář, 

ZUŠ Nové Strašecí a festivalem Loutkářská Chru-

dim připravují pro příznivce loutkového divadla 

na poslední listopadovou sobotu den s loutkami 

a divadlem nazvaný Faustování a Oprášeno. Bo-

hužel díky stavebním pracím v kulturním domě 

a současnému stavu vládních nařízení se víkendo-

vý festival bude letos konat pouze v jednom dni, 

a to v sobotu 28. listopadu. 

Věříme však, že i tento jeden den si společně 

příjemně užijeme.

Přehlídka Faustování se v Novém Strašecí pořádá 

od roku 2016 jako víkendová dílna se seminářem 

pro dospělé loutkáře, odpoledními dílnami pro 

děti a jejich rodiče a prezentací zajímavých insce-

nací z festivalu Loutkářská Chrudim. 

Jsou určeny jak dětem, tak dospělým divákům. 

Od loňského roku se ve spolupráci s dramatickým 

oborem ZUŠ Nové Strašecí koná společně s festi-

valem Oprášeno. Tedy s inscenacemi souborů ZUŠ, 

kterým se po prázdninách povedlo znovu oživit 

svoji ročníkovou inscenaci. 

V loňském roce byly k vidění tři zuškové inscena-

ce, v letošním byla přislíbena účast šesti souborů. Ty 

však do jednoho hracího dne nejsme schopni umístit, 

tedy pravděpodobně uvidíte pouze inscenace dvě. 

První bude ze zdejší ZUŠ. Soubor DRAMALAMA uvede 

Něco přidej, což je pásmo z veršů Shela Silversteina.

Tu druhou přiveze soubor Reservé ZUŠ 

Faustování a Oprášeno letos pouze jednodenní
F. L. Gassmanna z Mostu. Jde o loutkové před-

stavení Malála, se kterou se úspěšně účastnil fes-

tivalu Loutkářská Chrudim a následně i Jiráskova 

Hronova. 

Inscenace vypráví příběh o aktivistce Malale You-

safzai, nejmladší nositelce Nobelovy ceny za mír 

v dějinách. Autoři čerpají z její autobiografi e, jež 

u nás vyšla v roce 2015 v nakladatelství Ikar pod 

názvem Já jsem Malála. Příběh je velice silný. Mladý-

mi mosteckými performery a performerkami je po-

daný neobyčejně sugestivně, s obrovským vhledem 

do dané problematiky a apelem nejen na lidskost, ale 

i na samu podstatu a smysl celosvětové civilizace. 

Inscenace není pro zcela malé diváky, ale ti starší 

budou mít určitě nad čím přemýšlet. 

Pro ty malé je určena inscenace souboru Čmuka-

ři Turnov nazvaná Kašpárek to zařídí. Komedie vy-

chází z příběhů o Kašpárkovi, který vše s veselostí 

zařídí, aniž by se o to moc snažil. A také inscenace 

Vánoční svatba sněhuláka Karla souboru Loutky 

Bez hranic. V této dobrodružné loutkové pohádce 

s vánočním koncem se dozvíte, co se děje na vá-

nočním stromku, nežli se rozsvítí a nikdo se nedí-

vá. Například ozdoba z foukaného skla sněhulák 

Karel se chce oženit a dost to spěchá, ale nevěsta 

Evička visí na druhé straně stromku. Co s tím? 

Stihnou to? S představením je spojená hodinová 

výtvarná dílna – krabičky s vánočním tajemstvím. 

Pro dospělé diváky je připraveno meotarové 

převyprávění slavné hororové povídky E. A. Poea 

o jednom nešťastném chovateli, který uvede Ba-

žantova loutkářská družina z Poniklé. Inscenace 

se jmenuje Černý kocour. 

To vše vás čeká v sobotu 28. listopadu za pod-

mínky, že se rozvolní současná epidemiologická 

nařízení, čemuž v době uzávěrky Novostrašeckého 

měsíčníku stále věříme.

Michal Drtina

Program v sobotu 28. listopadu
10.00 Modrý sál ZUŠ
DRAMALAMA, ZUŠ Nové Strašecí – Shel Silver-

stein: Něco přidej (30‘)

11.00 Sál NKC
Reservé ZUŠ F. L. Gassmanna z Mostu – Malála (35')

13.00–14.00 přísálí NKC
Loutkářské výtvarné dílny

14.00 sál NKC
Čmukaři Turnov – Kašpárek to zařídí (38')

14.45–15.30 přísálí NKC
Loutkářské výtvarné dílny

15.30 sál NKC
Loutky Bez Hranic, Praha – Vánoční svatba sně-

huláka Karla (30')

16.00–17.00 přísálí NKC
Loutkářské výtvarné dílny

17.00 sál NKC
Bažantova loutkářská družina z Poniklé

E.A. Poe: Černý kocour (25')

Když jsme během září rušili taneční kurzy, slibova-

li jsme budoucím frekventantům, že během čtrnácti 

dnů oznámíme nové termíny všech šestnácti lekcí. 

Bohužel koronavirová situace se stále zhoršovala 

a zhoršuje, takže náš původní záměr rozjet taneční 

v co nejbližším termínu vzal rychle za své. 

Dnes už je víceméně jasné, že datum první lekce 

do konce letošního roku je téměř z říše snů (ráda 

bych se spletla). Pokud se však z nejhorších pande-

mických opatření a omezení dostaneme společně 

se vstupem do nového roku, máme před sebou 

několik možných variant tanečních kurzů. 

První – v jejím případě musíme brát v potaz, 

Tančit se bude! Otázka je kdy…
že se budou konat i plesy – by mohla začínat hned 

v lednu. Taneční by proběhly během zimy až jara. 

Pokud bychom ale chtěli zachovat obvyklé pátky, 

značně by se trvání kurzů protáhlo právě vzhle-

dem k plánovaným plesům.

Druhá – také lednová – by mohla být termínově 

pestřejší. V jejím případě bychom se snažili taneční 

hodiny vklínit do volných termínů v NKC. Znamenalo 

by to, že by nebyl určen stabilní den konání kurzu. 

Jeden týden by hodina proběhla v pátek, příští třeba 

v sobotu anebo v některém z pracovních dnů.

Třetí lednovou možností je uskutečnění tanečních 

kurzů v pondělí. Začátek týdne je v našem rozpisu 

akcí poměrně volný a taneční by s ničím nekolido-

valy. V pondělí se koná pouze jednou měsíčně Kino-

kavárna a tu je možné relativně snadno přesunout.

Poslední alternativou je posunutí tanečních kurzů 

až na jarní měsíce. V tomto případě bychom mohli 

startovat až v březnu a taneční by končily v květ-

nu. Vzhledem k tomu, že plesová sezona by už byla 

za námi, mohli bychom zachovat oblíbené pátky. 

Plusem této možnosti je – dle našeho soudu – 

i to, že by pro tanečníky i jejich doprovod odpadlo 

složité přezouvání a odkládání zimních svršků. 

V každém případě se budeme snažit rozhodnout, 

jakmile bude zřejmé, že pandemii zvládáme.

Lenka Pelcová

Před čtyřmi lety vzdalo město poctu svému 

rodákovi, malíři Viktoru Olivovi. U příležitosti 

155. výročí narození otevřelo městskou galerii ne-

soucí jeho jméno. Nachází se v prostorách bývalé 

restaurace zdejšího kulturního centra.

V příštím roce uplyne 160 let od Olivova naro-

zení a město si chce výročí připomenout dalším 

významným počinem. Tím bude rozšíření stávající 

galerie, která dnes slouží jako multifunkční sál, 

o stálou expozici jeho děl. Pozitivním faktem je, 

že město získalo na tuto akci grant a díky němu 

vznikne v prostorách bývalé kuchyně NKC moder-

ní sál. Zde najdou práce zmíněného malíře své 

stálé místo.

Viktor Oliva však není jediným slavným rodákem 

majícím v příštím roce kulaté výročí. 

Které osobnosti to budou, vám nyní přiblížíme 

pouze v kostce. Budeme se k nim však postupně 

vracet na stránkách měsíčníku (a nejen zde), aby-

chom vám je představili či připomněli. 

Od narození hudebníka a skladatele Vojtěcha 

Kuchynky uplyne 150 let. Tento žák Antonína Dvo-

řáka si získal mezinárodní respekt jako sólista hry 

na kontrabas – nástroj, který byl do té doby pova-

žován jen za součást orchestru. 

V. Kuchynka byl jedním z prvních kontrabasis-

tů, kteří své umění nahráli na gramofonové desky. 

Zkomponoval na sto čtyřicet skladeb. Kuchynkovo 

dílo se stalo základem literatury pro sólový kon-

trabas a jeho skladby bývají povinnou součástí 

na mezinárodních soutěžích pro tento nástroj.

Další významný strašecký rodák orientalista Lubor 

Hájek by v příštím roce oslavil 100. narozeniny. 

Při svých pracovních cestách navštívil Čínu, Mon-

golsko, Indii, Barmu, Indonésii, Írán, Afghánistán 

i Japonsko. Založil sbírku orientálního umění Ná-

rodní galerie a vedl ji až do roku 1986. 

Byl autorem zhruba čtyřiceti výstav, patnácti 

knižních publikací a kolem sto dvaceti odborných 

článků v časopisech.

Lenka Pelcová

Kulatá výročí významných strašeckých osobností v roce 2021



12 Novostrašecký měsíčník XI / 2020 

KULTURA

Za několik dní si připomeneme 135 let od naro-

zení malíře a grafi ka Václava Rabase, rodáka z ne-

dalekých Krušovic. 

Václav Rabas se narodil v rodině mlynáře. Jeho 

otec ovšem zemřel, když bylo Václavovi sedm 

let. V roce 1904 maturoval na rakovnické reálce 

a po vojenské službě studoval v letech 1906–1913 

na pražské Akademii výtvarných umění.

V roce 1909 vstoupil do Umělecké besedy 

a po třech letech se zúčastnil společné výpravy 

v Itálii, Mnichově a Paříži. V rodných Krušovicích si 

postavil rodinný domek a oženil se. 

Na začátku 1. světové války byl povolán na frontu. 

Brzy byl ale na východní frontě zraněn tak, že se přes 

lazarety vrátil domů a na frontu se již nevrátil. 

V meziválečném období se vedle intenzívní tvor-

by zajímal i o společenské dění. Patřil mezi tzv. 

pátečníky. Velmi dobře se poznal s Karlem Čap-

kem i jeho bratrem a svým kolegou Josefem a dále 

např. s budoucím prezidentem Edvardem Bene-

šem. V roce 1924 opět navštívil Itálii a po návratu 

si zařídil obytný ateliér v Praze. Od roku 1923 byl 

předsedou Výtvarného odboru Umělecké besedy 

a později se stal jejím starostou. 

V té době již reprezentoval české malířství 

na mnoha výstavách doma i v zahraničí. Zprvu 

upřednostňoval práci v ateliéru, postupem času 

ho však stále více přitahovalo malování přímo 

v krajině. A bylo to především okolí rodných Krušo-

vic, které proslavilo jeho tvorbu. Zde přečkal dru-

hou světovou válku a v podstatě až do své smrti 

převažovala v jeho díle červená země kraje pod 

Džbánem a zelená barva jarního osení a luk. 

Svůj citový vztah k rodné půdě a ke kdysi lopotné 

práci zemědělce vyjádřil rozsáhlým cyklem dvaceti 

čtyř obrazů s názvem Chleba. Zachytil v něm pro-

ces vzniku chleba od obilného zrna, přes mouku 

až ke hnětení a pečení bochníků. Po válce také do-

končil druhý cyklus nazvaný Píseň míru. 

Václav Rabas se ve své tvorbě dotkl snad všech vý-

tvarných oborů. Olejomalbou počínaje přes různé 

grafi cké techniky, akvarel a temperu, až ke kresbě 

tužkou, uhlem, perem i tuší. Z jeho dílny vyšlo cel-

kem více než šestnáct set olejů, temper a akvarelů, 

přes tři sta kreseb a více než stovka grafi ckých děl. 

Nevyhnul se ani básnické a literární tvorbě např. 

v autobiografi cky laděné knize Malířovo vyznání či 

Malíř o jaru veršem i štětcem.

Jeho dílo je zastoupeno v četných galeriích hlav-

ních měst evropských i zámořských států, v Ná-

rodní galerii v Praze a téměř ve všech galeriích čes-

kých měst. Mnoho svých obrazů daroval po válce 

do nově vzniklé městské galerie v Rakovníku, která 

dnes nese jeho jméno. 

Dne 9. listopadu 1945 se stal Václav Rabas jed-

ním z prvních držitelů titulu národní umělec. 

Od roku 1950 ho stále častěji zrazovalo zdraví. 

Po smrti byly jeho ostatky uloženy na krušovickém 

hřbitově.

František Frolík

Ti, kteří rádi chodí do kina a průběžně sledují fi lmovou nabídku, už o fi lmu 

Šarlatán dávno vědí všechno potřebné. Měl masívní reklamu a stále patří mezi le-

tošní novinky. NKC ho uvede v Kinokavárně v pondělí 9. listopadu v 19 hodin. 

Připomínáme, že jde o životopisné drama režisérky Agnieszky Hollandové, 

příběh inspirovaný skutečným životem léčitele Jana Mikoláška. Člověka bez 

odborného lékařského vzdělání, ale s nevšedním a nevysvětlitelným nadáním 

diagnostikovat a pomocí bylinek léčit nemoci, se kterými si ani doktoři nevěděli 

rady. V průběhu několika desetiletí se na něho obracely s prosbou o pomoc tisíce 

lidí ze všech společenských vrstev včetně nejvýznamnějších postav politického 

i kulturního života. Sám je však složitá osobnost peroucí se s vlastními démony.

Scénář k fi lmu napsal Marek Epstein, hlavní role ztvárnili Ivan Trojan, Jo-

sef Trojan, Jaroslava Pokorná, Juraj Loj, Martin Myšička či Miroslav Hanuš.

Lída Fafl íková

Princezna zakletá v čase
Český pohádkový příběh pro celou rodinu nabídne NKC v Kinokavárně 

v neděli 22. listopadu od 15 hodin. 

Jde o úplně nový fi lm, premiéru měl místo letošního března až 19. září. 

Petr Kubík a Daniel Pařík ve scénáři vyzdvihli tradiční obdivované lidské 

vlastnosti jako je odvaha, statečnost a poctivost a samozřejmě hlubokou 

a čistou lásku, která by v pohádkách neměla chybět. Využili přitom mož-

ností současných technologií ke ztvárnění nadpřirozených situací.  

„Žánrově se pohybujeme na hraně mezi českou pohádkou a fantasy pří-

během, jak jej známe ze zahraničních produkcí. Štáb natáčel na mnoha lo-

kacích po celém Česku, například na sobotínském zámku či hradu Točník,“ 

uvedl režisér fi lmu Petr Kubík. 

V důležitých rolích se představila např. slovenská herečka Natalia Germani, Jana 

Křenková, Martin Dejdar, Veronika Freimannová, Jan Révai nebo Martin Písařík. 

Lída Fafl íková

Václav Rabas – malíř a grafi k
(*13. 11. 1885 Krušovice – 26. 10. 1954 Praha)

Václav Rabas, Krušovická kopanina, 1925, olej, plátno, 

94x179, sbírka Rabasovy galerie Rakovník. O-132

Šarlatán v Kinokavárně
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Děje se tak po celá léta na tradičních místech 

těsně před první adventní nedělí, kdy do vánoč-

ních svátků zbývají tři týdny. Lidé mají možnost 

se na chvilku zastavit v honbě za dárky a spo-

lečně s rodinou, přáteli a známými si užít po-

hodové a příjemné chvíle. Města, obce i vesnice 

se rozzáří vánočním osvětlením, znějí koledy, 

voní svařák, sváteční nálada se dá krájet.

Věříme, že letošek nebude smutnou výjimkou. 

Slavnostní rozsvěcení vánočního stromu na Ko-

menského náměstí s přidruženými akcemi organi-

zátoři připravili jako obvykle, a to na pátek 27. lis-

topadu. Celý den (8–18 hodin) bude možnost 

nakupovat ve stáncích drobné dárky a občerstvo-

vat se vybranými lahůdkami na jarmarku. Odpoled-

ne od 15 hodin se budou na pódiu střídat zábavné 

pořady, jejichž výčet je uveden na plakátu. 

Vrcholem dne se jako obvykle stane starostova 

předvánoční zdravice a rozsvícení nazdobeného 

stromu v 18 hodin.

Pro velký úspěch se zopakuje loňská Soutěž 

o nejlepší bubu štrůdl. Zájemci z řad pečících 

nechť se přihlásí do 20. listopadu v kanceláři NKC 

nebo telefonicky na 313 572 340.

Dodané vzorky ochutná a vyhodnotí mlsná 

porota a výsledky vyhlásí v 16.20 hodin z pódia 

na náměstí.

Samozřejmě se také bude soutěžit o nej-

krásnější vánočně ozdobený stromek.

O letošním Stromu přání píšeme na jiném 

místě měsíčníku. Organizátoři tady nechtěli 

nic ponechat náhodě (nekonání akce na ná-

městí), proto se pojistili virtuálním stromkem. 

Děti ani senioři tedy o svoji radost nepřijdou. 

Doufáme a z celého srdce si přejeme, aby 

se současná neblahá situace zklidnila nato-

lik, že tradice rozsvěcení vánočního stromu 

proběhne bez větších omezení.

Lída Fafl íková

Vloni jsme poprvé připravili pro děti ze zdejšího 

dětského domova a klienty domova Alma Mater 

Strašecký strom splněných přání. Tehdy se stro-

mek stal jakýmsi menším bráškou toho ozdobené-

ho a na začátku adventu slavnostně rozsvíceného 

stromu na náměstí. Letos – pokud nám to situace 

dovolí – připravíme oba stromy opět. 

Ale protože musíme počítat i s horší alternati-

vou, že se totiž na náměstí u rozsvícení nesejde-

me, připravujeme tentokrát i virtuální alternativu 

stromku přání. 

Pokud se nám vše podaří zrealizovat, bude mož-

nost předem si vybrat a zarezervovat přáníčko 

v klidu a z pohodlí svého domova. Abyste mohli již 

přemýšlet a uvažovat o tom, komu letos – kromě 

svých blízkých – rozsvítíte oči štěstím, přinášíme 

už nyní seznamy přání tak, jak si je sestavili senioři 

a děti. Elektronicky nerozebraná přání budou za-

věšená na stromě přání na Komenského náměstí 

stejně jako vloni. 

Šťastnou ruku při výběru.

Dětský domov Nové Strašecí
Michal – dárkový poukaz do drogerie 

nebo balíček pánské kosmetiky

Beáta – kosmetika (voňavka, deodorant 

– vhodné pro sport)

Tomáš – digitální hodinky

Lukáš – dětská peněženka

Adam – boty Vans Old Skool vel. 43

Karolína – výtvarná sada KOH-I-NOR na malování

Tomáš – ochranné sklo Huawei P30 Lite

Kateřina – poukázka do papírnictví 

či drogerie v Novém Strašecí

Eliška – taška sladkostí

Karolína – taška sladkostí

Kristýna – taška sladkostí

Natálie – panenka

Soutěž O nejhezčí 
vánoční stromeček

Soutěž vyhlašujeme letos podruhé. Přihlásit se mů-
žete do 13. listopadu v Novostrašeckém kulturním 

centru nebo na mail rezkova@novestraseci.cz. 

Je určená kolektivům – třídám ZŠ, školkám, 

sportovním oddílům apod. Každý soutěžící dosta-

ne 26. listopadu na Komenského náměstí k dispo-

zici jeden stromek a ten nazdobí dle své fantazie. 

Veřejnost může hlasovat, který stromek je nejhez-

čí, v kanceláři NKC nebo prostřednictvím mobilní-

ho rozhlasu do 13. prosince. Každý může hlasovat 

pouze jednou. Nejlepší tvůrci budou oceněni.

Vloni se zúčastnilo dvanáct kolektivů. Nejvíce hla-

sů získal stromek Mateřské školy U lesíka. Na dru-

hém místě se umístilo Střední odborné učiliště 

a třetí místo obsadila třída Magdy Pelcové 1. A. 

Ivana Rezková

Rozsvícení vánočního stromu

Strašecký strom přání bude i letos
Kateřina – botasky vel. 37 (ideálně růžové)

Jaroslav – mikina Nike vel. XS

Věra – dárkový poukaz do papírnictví 

nebo drogerie

Kristýna – sada pastelek KOH-I-NOR

Robert – výtvarná sada KOH-I-NOR na malování

Domov seniorů Alma mater
Václav – čokoláda

Pavel – pivo

Helena – brumíky

Květa – brumíky DIA

Zdenka – mléčná čokoláda

Václav – čokoládové pralinky

Věra – mléčná čokoláda DIA

Alenka – sušenky

Antonín – ledové kaštany

Milica – sušenky, čokoláda

Karel – sušenky, čokoláda

Václav – mléčná čokoláda

Jindřiška – mléčná čokoláda Milka bez oříšků

Jiřina – brumíky

Emil – sušenky

Miloslava – čokoláda

Ivana – donuty, muffi ny DIA

Milena – sušenky, čokoláda DIA

Dárky – stejně jako vloni – doneste, prosím, neza-

balené do kulturního centra nejpozději do pondělí 
14. prosince. My je sami zabalíme, předáme a po-

chopitelně pořídíme fotodokumentaci. 

Pokud nám to protiepidemiologická opatření 

umožní, uskuteční se 16. prosince v NKC besídka 

dětí z dětského domova a v jejím závěru najdou 

děti své dárky pod stromečkem. Budete-li chtít vi-

dět na vlastní oči, jakou radost jste svým dárkem 

udělali, jste srdečně zváni. 

O předání dárků v domově Alma Mater ještě bu-

deme informovat. 

Vzhledem ke koronavirovým omezením to ne-

bylo možné do uzávěrky měsíčníku konkrétněji 

domluvit. 

Lenka Pelcová
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Jak a kdy vás napadlo psát příspěvky 
do měsíčníku takhle neobvykle?
Nastoupil jsem do funkce velitele MěP NS asi 

před sedmi lety s úmyslem dělat některé věci jinak, 

než se dosud děly. Mimo jiné také dodat do kaž-

doměsíčních příspěvků trochu humoru a lidskos-

ti. Strohá úřednická mluva je ve všech hlášeních, 

protokolech i spisech a nemám ji moc rád. Psával 

jsem do měsíčníku doma, a když byla správná ná-

lada a dost událostí, šlo mi to samo. Zkusil jsem to 

hned napoprvé a očekával, co se stane.

Svoji práci mám rád. Neměnil bych.
Když jsem poprvé četla v Novostrašeckém měsíčníku pravidelnou rubriku Z policejního deníku, nevěřila jsem vlastním očím a smála se hodně nahlas. 

Takhle vtipné shrnutí policejních zásahů jsem dosud nikde nezaznamenala. Ihned jsem se pídila po autorovi a s velkým údivem zjistila, že jím je sám 
velitel Městské policie Nového Strašecí (dále MěP NS).

Hlavou se mi honilo, jestli je možné a vůbec přípustné vkládat humor do suchopárných hlášení o událostech, které městská policie denně řeší. A dospěla 
jsem k přesvědčení, že určitě ano, že mě to ohromně baví a jistě i většinu ostatních čtenářů. 

Předpokládám, že stejně jako já uvítají možnost velitele MěP Stanislava Jahelku blíže poznat. Na první pohled je to vysportovaný sympaťák, chlap jako 
hora s drobným úsměvem na tváři. Že každý měsíc vkládá vtipné hlášky do výčtu provedených policejních úkonů, by však do něj nejspíš řekl málokdo.

Bohužel je na všechno čím dál míň času, takže 

ani humor mi nejde pokaždé.

Jaké máte ohlasy?
Ohlasy byly a jsou jak pozitivní, tak negativní. 

Těch je výrazně míň. Někteří čtenáři mají ale pocit, 

že situace nepřiměřeně zlehčuju. Není to tak, jen 

je podávám po svém.

Humor se mi nejlépe používá u událostí, kterým 

jsem osobně přítomný.

Chodím hodně mezi lidi, takže mi každý může 

do očí říct, co si myslí a taky se to děje. A to je 

v pořádku.

Stejně jako okamžité reakce a výměny názorů 

na fb profi lu MěP. Zpočátku mě některé příspěvky 

mrzely, ale časem se ukázalo, že na ně zase jiní lidé 

spontánně reagují, což je také nakonec dobře.

Co dalšího jste ve funkci velitele zavedl?
Založili jsme třeba zmíněný fb profi l, to je oka-

mžitý kontakt. Hodně nám pomáhá hlavně v přípa-

dech různých ztrát od klíčů po domácí mazlíčky.

Snažím se vytvořit kolegům podmínky pro udrže-

ní dobré fyzické kondice. Aby na sobě mohli praco-

vat a zacvičit si, kdykoliv je čas. Proto jsme zřídili 

malou posilovnu přímo v práci, boxovací pytel je 

stále k dispozici a všechno využíváme včetně těch, 

kteří jinak ke sportu příliš vztah nemají.

Sám sportuju a udržování dobré fyzičky považu-

ju za svoji povinnost. Je to vlastně můj životní styl. 

Jsem přesvědčený, že každý policista by to měl 

cítit podobně. Dodává to sebevědomí a člověk by 

pak měl být nad věcí. 

Také chci, aby všichni strážníci uměli střílet, a to 

je třeba procvičovat. Dřív jsem střílel závodně, do-

táhl jsem to až na republikovou úroveň. Se stráž-

níky tedy jezdíme na střelby, ale bohužel střelnic 

valem ubývá. Lidi v okolí si stěžují na hluk a často 

dosáhnou jejich zrušení. Ty stávající jsou přeplněné 

a nedostačující, což je celorepublikový problém.

Napadl vás někdy někdo?
Stalo se mi to dvakrát a pokaždé ten člověk 

skončil v poutech. Nikdy neprovádíme zákrok bez 

patřičných výzev a varování, vždycky se nejdříve 

snažíme o domluvu, i kdyby řešení události mělo 

trvat déle.

Střelnou zbraň jsem doposud musel použít jen 

jako hrozbu. Samozřejmě když už strážník vytáh-

ne jakoukoliv zbraň, musí být připraven ji použít, 

když nebude zbytí.

Jaké události řeší MěP nejčastěji?
Fakt kdeco. Od někoho, kdo spadne z poste-

le a nemůže se hnout, ztráty všeho druhu, bez-

pečnost na ulicích v rámci veřejného pořádku, 

až po zajištění dopravních nehod a první pomoci. 

Spoustu času nám zaberou ztracená či nalezená 

domácí i divoká zvířata. Často jsme schopní pomo-

ci, protože máme kontakty na záchranné stanice. 

Odklízíme také kadávery (zdechliny) z veřejných 

prostranství a komunikací.

V současnosti nás nejvíc zaměstnává doprava, 

různé uzávěry, zákazy stání a zastavení a samo-

zřejmě veřejný pořádek. Často usměrňujeme do-

pravu v místě dopravních nehod nebo provedeme 

prvotní opatření do příjezdu státní policie a zá-

chranky, případně hasičů. Zajišťujeme co nejlepší 

průjezdnost komunikace.

Poskytujeme i první pomoc, máme nadstandard-

ně vybavenou lékárnu včetně defi brilátoru.

Působíte pouze v Novém Strašecí? 
Zajíždíme i do sousedních obcí, s nimiž máme 

uzavřenou smlouvu. Jsou sice v gesci státní poli-

cie, ale především kvůli personálním nedostatkům 

a vršení denních akutních událostí není v jejích 

silách provádění průběžné kontroly a některých 

zásahů. Zákon dovoluje sjednat smlouvu o určité 

konkrétní výpomoci mezi subjekty, kde je zřízená 

MěP a těmi, kde není. Schvaluje ji zastupitelstvo. 

My ji máme s Rynholcem, Lány, Tuchlovicemi, 

Žehrovicemi, naštěstí jsou na stejné trase.

V kanceláři (foto archiv S. Jahelky) 

Na veteránovi (foto archiv S. Jahelky) V policejní posilovně (foto archiv S. Jahelky) 
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Kdejaká obec dnes pořádá jarmarky, plesy a další 

akce, na kterých chce udržet pořádek. Pro ně je to 

určitě výhodné.

Nelezete si s ostatními složkami na nervy?
Určitě ne, naopak máme úplně nadstandartní 

vztahy. Vycházíme si vstříc vždy a všude, kde je to 

možné. S některými se vídáme i ve volném čase, 

máme se rádi.

To je hodně široký záběr činnosti. 
Kolik má MěP NS členů?
Je nás deset strážníků plus jeden kolega na ka-

merách. Kdyby nebyli občas nemocní nebo do-

volené, personálně by bylo lépe. Fungujeme ale 

24 hodin denně, takže nepřítomnost jediného 

strážníka je vždycky citelná. Další strážník na-

víc by bodnul. Dřív měla MěP za úkol především 

střežit veřejný pořádek a pohybovat se co nejvíc 

na ulici i pěšky. Osobně jsem toho zastáncem. Mi-

mochodem na ulici jsem býval vyloženě rád. Ale 

dostanu se ven, když zaskakuju za kolegy. Jsem 

rád, že nesedím jen v kanceláři, že mám občas 

přímý kontakt s realitou. Musím přiznat, že díky 

nárokům na nás a přizpůsobení situaci, se po uli-

cích pohybujeme nyní více autem. Jsou však mís-

ta, která se projít pěšky musejí, výjimečně použi-

jeme i kolo. K původnímu zajišťování bezpečnosti 

v ulicích přibyly během času další činnosti, což 

vyžaduje průběžné dovzdělávání strážníků. Ob-

zvlášť v práci s novými technologiemi a právní 

legislativou. Každých pět let absolvujeme státní 

zkoušku ze všech možných oborů. 

Kdo neprojde, u MěP skončil.

Město zřídilo kamerový systém. 
Jak na něj lidi reagují a co vy?
Pro nás je to obrovská pomoc. Kamery běží ne-

přetržitě, což je při zjišťování různých ztrát, van-

dalství, výtržnictví, dopravních nehod a dalších 

událostí naprosto nenahraditelné.

Z řad občanů je mnoho těch, kterým kamery 

vadí. Mají pocit ztráty soukromí, někdo je neustále 

sleduje.

Pouze však do té doby, než se jim stane něco, co 

je poškodí. Pak jsou naopak za ně vděční. Kamery 

samozřejmě nevyřeší všechno. Je to pouze stroj, 

který k naší práci přispívá.

Co jste dělal před nástupem k MěP?
V zaměstnání, kde se zajišťuje bezpečnost, pra-

cuju od ukončení studia. 

Vychodil jsem zdejší gymnázium a Vyšší odbor-

nou školu ekonomickou v Kladně. Hned potom 

jsem absolvoval základní vojenskou službu a na-

stoupil k vězeňské službě ČR (dále VS). 

Od malička jsem měl vztah k ozbrojeným slož-

kám, dokonce jsem i ve své době jako dítě hrdě 

maloval vojáka s červenou páskou LM, který sa-

mozřejmě musel střežit továrnu. Chtěl jsem být 

psovodem, a to se mi u vězeňské služby splnilo. 

Prováděl jsem hlídkovou činnost, doprovázel es-

korty s vězni např. k soudu, k lékaři, k výslechům. 

Také jsme se účastnili přímého pátrání po vězni 

na útěku. Svého psa si musí psovod vycvičit sám, 

to mě hrozně bavilo a naplňovalo, vlastně jaký-

koliv výcvik obecně. Vydržel jsem tam deset let, 

než jsem přešel k MěP. S VS do dneška spolu-

pracujeme, hlavně v rámci drogové problematiky. 

A jak jinak než s pomocí pejsků včetně různých 

ukázek. Kluci nám vždy rádi pomůžou i s výcvi-

kem strážníků. 

Vypadá to, že se vám práce 
překrývá s koníčky…
Přesně tak to je. Plnil jsem si a stále plním sny 

z mládí, i když už musím brát ohled na rodinu 

Velitel Městské policie NS je členem Aktivní zálohy armády ČR (foto archiv S. Jahelky)

Jako psovod u vězeňské služby (foto archiv S. Jahelky)

(jestli to bude číst manželka, tak asi dostanu vy-

lágoš). Od dětství jsem tíhnul k militaristickým 

věcem, to mi zůstalo. Dokonce jsem si pořídil 

vojenského terénního veterána, kam se s rodinou 

směstnáme všichni. Dřív jsme jezdívali s manžel-

kou hodně na motorce, tam se ale děti nevejdou. 

Motorku mám taky. Veterána z roku 1962. Švéd-

ský model s českým motorem a lyžemi do zimních 

závějí. Až bude jednou jezdit, bude to paráda. Stá-

le sportuju a střílím, i když jen rekreačně. Na sou-

stavnější trénink není čas. 

V současné práci se mi všechny moje záliby pro-

pojují, to mi dělá radost. Stále se snažím udržet 

v pohybu, neustrnout na místě. 

Svou práci dělám rád, neměnil bych. Musím ale 

počítat s tím, že z různých důvodů bych mohl 

u MěP skončit nebo že ji město zruší, což by určitě 

nebylo v této době správné rozhodnutí. 

Chci být připravený.

Lída Fafl íková

 Tato motorka už patří minulosti 

(foto archiv S. Jahelky)
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„Nepřátelského lidu den ode dne 
a téměř každé hodiny víceji a víceji přibejvá“

Setkání pod Bílou horou...

400 let od Bílé hory 
Kulaté výročí nejslavnější české porážky se pří-

mo dotýká našeho regionu. Rakovnické muzeum 

zasvětilo okolnostem Bílé hory nemalou pozornost 

– vydalo sborník textů, který se letos dočká no-

vého, doplněného vydání, posunulo archeologický 

výzkum v lokalitě mezi Rakovníkem a Olešnou, kde 

došlo na přelomu října a listopadu 1620 k význam-

né předehře známé bitvy, nainstalovalo příslušnou 

expozici a natočilo dokumentární fi lm. I my jsme 

na stránkách Novostrašeckého měsíčníku věnovali 

událostem dva články, jeden pobytu katolických 

vojsk v našem městě ve dnech 6.–7. listopadu 

1620, druhý známé pověsti o Kracláku. Série člán-

ků pak vyšla i ke třicetileté válce.     
Tématem se už tedy zabývalo nemálo textů, přesto 

ještě zůstává dostatek prostoru pro zmapování průta-

hu vojsk naší oblastí. Nejvíce pozornosti bylo, jak už 

uvedeno, věnováno Rakovníku. Všechna vojska začala 

odtud odcházet 5. listopadu. Katolická (císařsko-ligis-

tická) armáda táhla po silnici na Lišany, Rudu, Pecínov 

a Nové Strašecí a potom přes Rynholec na Tuchlovice, 

Unhošť a Prahu. Především toto tažení pak zanechalo 

stopy v místních pramenech. 

Královská a stavovská armáda se přesouvala 

do křivoklátských lesů, aby nepozorovaně prošla 

k Unhošti a ku Praze. Nevíme přesně, kudy táhla. 

Trochu napomohl účet v rakovnických registrech 

purkmistrů, který dokládá zaplacení poslovi Ada-

mu Vomáčkovi dne 6. 11. za ukázání cesty voj-

sku Jeho Milosti královské na Zbečno. Vojsko tak 

mohlo projít údolím Rakovnického potoka nebo 

poblíž Belšanky na Nový Dům, odkud se dostalo 

do údolí Klíčavy a skryto pokračovalo na Unhošť 

a k Bílé hoře. Jde ale jen o rekonstrukci. 

Královské vojsko 
a Fridrich Falcký 
Rakovníkem se příliš zabývat nechceme, události 

jsou tam bohaté a tvoří specifi cké téma. Pro nás je 

zajímavá skutečnost, že české vojsko přitáhlo nej-

spíše po trase Rokycany, Zdice, Beroun, Unhošť, 

Tuchlovice a Nové Strašecí, kde se podle historiků 

(Z. Kalista) objevilo 26. října a dozvědělo se, že ne-

přítel se valí od Kralovic na Rakovník. Pokračova-

lo tedy dále. Cílem bylo nepustit nepřítele přímo 

na Prahu, proto mu vojsko chtělo nadběhnout 

a odříznout jej od metropole. 

Pozoruhodná je pro naši oblast ještě jedna cesta. 

K Rakovníku zároveň směřoval český král Fridrich 

Falcký, který už na konci září odjel z Prahy ke svému 

vojsku, kterému velel jeho diplomat Kristián z An-

haltu. Fridrich nám zanechal zajímavý pramen – ně-

kolik osobních listů. Ty posílal své manželce králov-

ně Alžbětě, dceři anglického krále Jakuba I. Stuarta, 

jenž se k českému dobrodružství svého zetě stavěl 

skepticky. Alžběta byla tehdy v radostném očeká-

vání a z korespondence vysvítá láskyplný vztah 

obou mladých lidí. Podle dopisů sledoval Fridrich 

celé české tažení s velkou pozorností a snažil se být 

své armádě nablízku. V říjnu pobýval v Rokycanech, 

odkud poslední list Alžbětě poslal 22. 10. V tam-

ním polním ležení zůstal nejpozději do 23. října, 

kdy se odebral na Pražský hrad k jednání s vyslanci 

anglického krále, avšak již druhý den se vrátil k voj-

sku do oblasti Berouna a Unhoště. To se už armáda 

přesouvala na Rakovnicko. 

Následný Fridrichův list se dochoval z 27. října 

a byl již poslán z rakovnického tábora. Fridrich krá-

lovně sděluje: Včera dostal jsem se teprve v deset 

hodin pod střechu, a proto jsem Vám nepsal. Je 

to velmi krásný zámek, patří onomu šlechtici, jenž 

nás hostil obědem na louce. Dorazil jsem sem mezi 

druhou a třetí. Nepřítel měl v úmyslu zde nocovati, 

ale my jsme ho předešli, jeho ležení je zcela blízko. 

Zajímavá je tedy cesta zimního krále mezi 25. 

a 27. říjnem 1620, z Unhoště do Rakovníka. Z do-

pisů se jeví jako pozoruhodný bod krásný zámek 

šlechtice, který Fridricha hostil obědem na louce. 

Už editoři celé korespondence poukázali v roce 

1919 na zprávu Pavla Skály ze Zhoře, podle níž 27. 

října 1619 hostil průvod Fridricha Falckého poblíž 

svého zámku Mašťov (nedaleko Žatce) Jan Jindřich 

Štampach ze Štampachu, když se nový panovník 

ubíral do Českého království převzít korunu. Pod-

le Skály dal Štampach v jednom místě veselém 

na lukách neb na trávníku postaviti prostranné 

loubí, čerstvým májovým zelením pěkně přikryté 

a opletené, pod ním mnoho státi drahně stolů. 

A tu přivítav krále uctivě snídaním neb obědem 

[…]. Mašťov je sice opodál trasy Unhošť–Rakovník, 

ovšem blízko ní se nachází jiný zámek patřící teh-

dy taktéž Štampachovi a přestavěný na počátku 

17. století na luxusní renesanční rezidenci – Mšec. 

Štampachové se zapojili do stavovského povstání 

a podporovali zimního krále. Tradovalo se, že kro-

mě Mašťova jej před Bílou horou hostili na Mšeci. 

Tehdy šlo opravdu o krásný zámek. 

Z Fridrichova dopisu usuzujeme, že do Mšece 

dorazil 26. října 1620 kolem desáté večer, druhý 

den po 14. hodině přibyl do Rakovníka. Na Mše-

ci jej Štampach uvítal o rok později než na louce 

u Mašťova. 26. říjen 1620 je zajímavý i z pohledu 

Nového Strašecí. Uvedli jsme, že podle historiků 

sem tento den přitáhlo stavovské vojsko a dozvě-

dělo se tu o pobytu nepřítele v Kralovicích. Fridrich 

Falcký byl nejspíše přitom, nevíme, že by své vojsko 

po příjezdu z Pražského hradu k Unhošti opustil. 

Stalo se tak až nyní. Tažení pokračovalo k Rakov-

níku, avšak král odjel přespat ke svému příznivci 

do Mšece a druhý den pokračoval za svým voj-

skem k Rakovníku. Jestli do Mšece odjel z Nového 

Strašecí, nemůžeme potvrdit. Doklad ke strašecké 

přítomnosti zimního krále není. Od vojska se mohl 

oddělit v době, kdy se nejvíce Mšeci přiblížilo. 

Na zámek přijel až v pozdních hodinách... 

Přípravy a obavy 
V létě 1620 se na válku připravoval celý region, 

už tak sužovaný různými pobyty vojáků. Prameny 

k tomu máme dochované ze Slaného, kam na konci 

léta docházely zprávy o postupu císařských vojsk. 

Na přelomu října a listopadu vrcholily přípravy 

na obranu města, které stálo na straně stavovského 

povstání a čekalo komplikace ze strany císařských. 

Slaný odpovídal dne 15. října Rakovnickým na je-

jich dotaz o pohybu uherských vojáků a informoval 

o zprávě ohledně žoldnéřů přišlé z Berouna o dva 

dny dříve. Podobnou zprávu pak Slánští odeslali 

do Loun. Města si tehdy předávala informace o po-

hybech vojsk běžně, bylo to součástí jejich bez-

pečnostního zajištění. Mezi Rakovníkem a Slaným 

máme doloženo od 7. srpna do 15. října celkem 8 

listů, komunikace byla více intenzivní. Zachovanou 

ji máme ve slánském archivu. 

V Rakovníku se dopisy z roku 1620 dochovaly 

v nečitelných konceptech pouze z května až červen-

ce. Říjen a listopad jako by vypadly. Nicméně aspoň 

víme, že během června 1620 se v korespondenci za-

čala více objevovat snaha získat zprávy o pohybech 
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Zimní král Fridrich Falcký

vojsk. Město Rakovník si vyměňovalo informace 

z Berouna, Žlutic, Manětína nebo z Nového Straše-

cí, kterému někdy po 5. červnu 1620 napsalo: Ačko-

li pověsti z strany vojákův takových nezbedných, 

jichž Bůh uchovati rač, rozličné odjinud a jinud 

přicházejí, však z nich nic jistého věděti a seznati 

nemůžeme. Onehdejšího dne naschvále jsme vy-

slali pro zprávu do města Manetiny [tj. Manětína 

– pozn. J. Č.], co k naší žádosti učinili a čím nás 

zpravili, s Vámi se sděliti nepomíjíme. 

Bohužel ze samotného Nového Strašecí nejsou 

prameny k dispozici. Z Unhoště máme ze dne 

4. června 1637 dochovanou stížnost novému cí-

saři Ferdinandu III., v níž zoufalé městečko uved-

lo: K Vaší císařské a královské Milosti v nejhlubší 

pokoře a v nejponíženější poddanosti se utíkajíc, 

oznamujem, kterak obec naše potřebná ochuzela 

ihned tehdáž, když slavné a svaté paměti JMC 

pan otec Vaší císařské a královské Milosti nejmilej-

ší [Ferdinand II. – pozn. J. Č.] nad svými ouhlavními 

nepřáteli v létu 1620 na Bílé hoře vítězství obdržeti 

ráčil, od jedné i druhé armády [tj. stavovské i ka-

tolické – pozn. J. Č.] k vyplundrování, naposledy 

k vypálení, až i v zříceninu přišla, takže přes 60 do-

mův vyhořelo a sousedé semotam se rozběhnouc, 

několik neděl pusté zanechali. Informace doplňuje 

zápis v unhošťské pozemkové knize, který praví, 

že knihy od lidu vojenskýho léta 1620 v sobotu 

po Všech svatých [tj. 7. 11.] jsou k zmrhání přišly, 

neví se, skrze-li oheň čili jináče, nebo při tom jiné 

věci s jinými knihami městskými a spravedlnostmi 

lidskými v ztrátu přišly.  

Jaká však byla situace ve Strašecí? Víme, 

že do města dosadil král Fridrich Falcký posádku 

asi třiceti vojáků na obranu uherských zásobo-

vacích kolon. Zřejmě se tak stalo 26. října, když 

tudy protáhlo stavovské vojsko. Lehké opevnění 

a malá jednotka nemohly čelit přívalu asi třiceti-

tisícové císařsko-ligistické armády od Rakovníka, 

která se mezi 6. a 7. listopadem rozložila v oblasti 

Strašecí a Pecínova a jistě hlídkovala nejen na vý-

znamné silnici, ale i v širokém okolí. Město muselo 

hostit generalitu a předpokládat můžeme určité 

plundrování, ovšem s ohledem na pobyt nejvyš-

šího velení nemuselo být drancování drastické. 

Bezprostředním svědkem událostí je dochovaná 

pozemková kniha, kde ovšem přímé zprávy nena-

jdeme. Podle datací zjistíme, že na podzim 1620 

se do ní nezapisovalo. Podobně i torzo pecínovské 

gruntovnice, které taktéž zahrnuje mimo jiné rok 

1620, potíže podzimu nepostihuje. V obou po-

zemkových knihách už od roku 1621 pokračova-

ly zápisy o prodejích a splátkách nemovitostí. To 

svědčí o tom, že k zásadnímu poničení města ani 

Pecínova nedošlo. 

Nepříjemnou situaci dokresluje svědectví ra-

kovnického měšťana Pavla Nejedlého, kterého 

na silnici mezi Rynholcem a Tuchlovicemi sbalili 

nejspíše 7. listopadu císařští rejtaři: A když sme 

zpátečně od tuchlovské silnice k Strašecímu jeti 

chtěli, tu jsme právě v ruce rejtarstvu JMC při-

jeli, a tu netoliko mně, i panu Pavlovi Šulerovi, 

měštěnínu Nového města Strašecího, vóz se vším 

i s koňmi i mně můj se dvěma valachy jsou vzali, 

na jinej kůň jízdnej mě posadili a do zbroje oblékli 

a mě za jinými rejtary hnali. I o této zprávě a je-

jích okolnostech jsme již psali. 

Tažení na Prahu 
v pozemkových knihách 
Vedle meziměstské korespondence, která se z roku 

1620 nedochovala zrovna nejlépe, můžeme využít 

i pozemkové knihy z ostatních lokalit rozkládajících 

se při silnici na Prahu. Tyto prameny se totiž z lo-

gických důvodů dochovaly lépe. Pojišťovaly majetky, 

a byly tedy pečlivě hlídány a skrývány před zkázou. Té-

matem se před 140 lety zabýval kladenský farář a re-

gionální badatel Josef Mottl, který se pokusil z těchto 

úředních rukopisů zjistit míru poničení vsí ležících 

podél rakovnické silnice. Bohužel začal až na území 

tehdejšího unhošťského okresu (Mottl vydal článek 

roku 1879) a pokračoval směrem na Prahu. 

Kladenský farář nemohl vždy rozeznat, zda pří-

slušné drancování pocházelo od stavovské, či ka-

tolické armády. První vsi, Doksy a Družec, našel 

v knihách zcela nepoškozené, podobně i Braškov 

a Kyšice. Poničena však byla Dobrá a zcela zničené 

zůstaly Pletený Újezd a Malé Přítočno, které lehly 

popelem. Vojska drancovala v Unhošti, kde vedle 

uvedených domů vyhořela radnice s některými 

městskými knihami. Mottl k tomu našel zápis 

v příslušné pozemkové knize, který jsme citova-

li výše. Vydrancován byl tehdy i Červený Újezd 

se zámkem, poničena zůstala Jeneč. Paradoxně 

lépe na tom byly vsi blíže bojiště, Hostivice, Zličín 

nebo Řepy. Tam vojska tolik neřádila.   

Mottl se posléze zaměřuje na území stávajícího 

kladenského okresu, který ničilo především kato-

lické vojsko, jehož součástí byli polští kozáci, pro-

slulí svou brutalitou (tzv. lisovčíci). Vedle okolních 

vesnic popisuje drancování městečka Kladna dne 

7. listopadu, které tehdy mělo asi 40 domů. Kozáci 

jich zničili 26. Zcela zpustošený zůstal kladenský 

zámek Žďárských ze Žďáru. 

Pokud srovnáme Nové Strašecí s Unhoští, už 

jsme naznačili, že Strašecké nezasáhly v roce 

1620 tak velké pohromy. Podle unhošťského děje-

pisce Františka Melichara postihlo jeho městečko 

první drancování už během stavovského povstání 

v červnu sledovaného roku. Další nepříjemnosti 

způsobilo Anhaltovo vojsko táhnoucí od Rakovní-

ka a následně vojsko katolické (7. 11.). Pro Strašecí 

zůstává otevřená otázka, jak probíhalo obsazení 

města 6. listopadu a vlastně i 26. října. 

Trauma z vojáků bitvou neskončilo. Jak do-

svědčuje slánská korespondence, zaplavili oblast 

bezprostředně po bělohorské srážce rabující cizí 

žoldnéři, kteří ohrožovali město. Dezorientovaní 

Slánští žádali ještě 10. listopadu o pomoc vlá-

du direktorů. Netušili, že nedávnou šarvátkou 

se stavovské povstání rozpadlo: […] do okolních 

měst [a] vesnic nepřátelského lidu den ode dne 

a téměř každé hodiny víceji a víceji přibejvá, ob-

klíčeni jsme a o znamenitých škodách pálením, 

mordováním blízkých sousedův našich slyšíme 

a verbovaného lidu ku pomoci bránění žádného 

nemáme, a tak že jen na sebe jako jestřába ne-

bezpečenství očekáváme.   

Závěr
Cílem našeho krátkého vstupu bylo u příležitosti 

kulatého výročí připomenout události roku 1620 

trochu z jiného úhlu, se zaměřením na náš region 

a na místní prameny, které mohou mít originální 

vypovídací schopnosti. Šlo především o korespon-

denci a o pozemkové knihy, byť jejich dochovanost 

není ideální. Před 400 lety místní obyvatelé ještě 

nevěděli, že stavovská rebelie je pouze úvodem 

k dlouhotrvajícímu konfl iktu, který přinese potíže 

dalekosáhlejší.   

Jan Černý
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Před námi je plačtivý měsíc listopad. Ze stro-
mů opadává listí, je pošmourno, deštivo, bláti-
vo, den se krátí. Všichni se škaredí, mračí, pře-
padají nás podzimní splíny. My se ale můžeme 
na toto období podívat i jinak. Můžeme se těšit 
na kouzelnou dobu adventu.

Soumrak se tiše snáší po krajině a vy přijdete 

domů vymrzlí z odpolední sobotní vycházky. Pře-

dem máte připravenou zeleninu na pečení. Zapne-

te troubu, šupnete do ní pekáč s dobrotou a pak 

teprve zapálíte oheň v krbu. Kdo taková kamínka 

nemá, tak mihotavé odlesky svíček také krásně 

prosvítí naše obydlí. Uděláte si dobrý čaj na zahřá-

tí a dáte si k němu třeba mrkvánky, které jsem vás 

naučila v zářijovém čísle. A než se upeče dobrota 

v troubě, tak si naplánujete společně s dětmi „vá-

noční těšení“. My už v listopadu společně pláno-

vali, jaké druhy cukroví uděláme, jaké navštívíme 

betlémy, v jakých barvách se ponese vánoční vý-

zdoba, jak nazdobíme adventní věnec. 

Právě tady se rodí ty nejdůležitější rodinné tra-

dice, které pak naše děti předávají další generaci. 

Rituály, které tmelí rodinu dohromady. 

Pečená zelenina
asi 1 kg různé zeleniny (mrkev, petržel, celer, 

řepa, cibule, česnek – celé palice)

mořská sůl

sójová omáčka Shoyu nebo Tamari

umeocet

olivový olej 

1 lžíce ječného, rýžového sladu 

nebo sirupu či medu

šalvěj, tymián, rozmarýn

Zeleninu očistíte a pokrájíte na větší kusy. Smí-

cháte všechny ingredience na marinádu a vmícháte 

do zeleniny (pozor – řepa barví, dejte ji do kouta).

Pečete na 180 °C asi 50 min. podle velikosti. 

Měkkost zkusíte vidličkou. Ze začátku pečete při-

kryté, posledních 15 min. odkryté, aby zelenina 

chytla barvu. 

My máme k tomuto jídlu nejraději čerstvý kvás-

kový chléb, kterým na závěr vytřeme pekáček. Muži 

rádi přikousnou grilovanou kotletu. Já mám nejra-

ději lososa, udělaného na olivovém oleji. Připíjíme 

dobré červené vínko. Výborný je Dornfelder.

Čekání na advent Domácí müsli
Tip na dobrotu k Mikuláši, kterou si můžete vy-

robit společně s dětmi. Nemám ráda kupované 

müsli. Je moc sladké, a co teprve to složení. Samé 

přídatné látky a různé další věci, které ani nevím, 

co znamenají, a ještě je to psané malými písmen-

ky. Čas ušetřený tím, že nenasazuji brýle nebo hle-

dám lupu, věnuju samotné kreativní činnosti. Co 

tedy kromě času potřebujete:

3 lžíce kokosového tuku  

3 lžíce ječného, rýžového sladu, 

sirupu nebo medu 

1 hrnek ovesných vloček 

1 hrnek vloček žitných (ty tam křupou)  

půl hrnku semínek (len, slunečnice, dýně)  

1 hrnek ořechů (kešu, para, vlašské), mandle 

1 hrnek rozinek, brusinek 

lžička skořice

špetka soli

hrst kokosových chipsů 

V pekáčku rozehřejete tuk, přidáte sladidlo, za-

mícháte a přidáte jednotlivé ingredience. Promí-

cháte, dáte do trouby vyhřáté na 170 °C na 20–30 

min. a je hotovo. 

Na závěr přimícháte kokosové chipsy. 

Můj tip – vše ve výborné kvalitě mají v našem 

novostrašeckém bezobalu.

V minulém čísle jsem vás naučila rychle kvašené 

zelí. Samozřejmě je nejlepší, pokud si ho dáváte 

1 lžičku alespoň jednou denně jako přílohu k jídlu 

(podpoříte imunitu). Zelí můžete ale využít i při 

vaření pokrmů. 

Jahelné placky s kysaným zelím
Výborná náhrada pro ty z vás, kteří chtějí nebo 

musí omezit pečivo. Placky se mohou stát samo-

statným pokrmem ke svačině nebo přílohou k ze-

leninovému dušenému pokrmu. Velmi chutné jsou 

k různým luštěninovým pomazánkám.

1 hrnek jáhel

1,5 hrnku vody

špetka soli

půl hrnku kysaného zelí (pokrájeného)

5 lžic pohankové mouky

Jáhly propereme ve studené vodě. Dáme do hrn-

ce, zalijeme studenou vodou, osolíme a přiklopené 

vaříme asi 15 min. (nemícháme). Po 10 min. vy-

pneme a necháme dojít.

Jáhly necháme trochu zchladnout, zapracujeme 

pohankovou mouku a zelí.

Namočíme si ruce a děláme placky, které klademe 

na pečící papír. Pečeme 30 min. na 180 °C (v průbě-

hu pečení obrátíme). Pokud jste se v kvašení našli, 

je dobré si pořídit malý kvašák. Je to i krásný dárek 

pod stromeček. Nejvyšší čas si napsat Ježíškovi. Ten 

můj je z Výtvarně keramického ateliéru v Rynholci. 

Je opravdu nádherný a picklés z něj je výborné.

Využijte všechny plody přírody, které jsou teď 

v úžasné kondici. Na talíři vám to bude hrát barva-

mi od bílé, zelené až po rubínově červenou řepu. 

Rýže, tempeh, celer, zelí, řepný 
salátek = skvostná kombinace

Ve zdravé stravě zakoupíte (uzený) tempeh a ce-

lozrnnou (kulatozrnnou, ta je vhodná na zimu, 

protože prohřívá) rýži. U farmářů celer a zelí. 

Ze zahrádky máte třeba řepu a ředkev daikon 

a pak už si jenom užíváte vaření s vnoučkem.

Uvaříme celozrnnou rýži podle návodu s řasou 

(já tentokrát zvolila Kombu).

Mezitím si nastrouháme červenou řepu a ředkev 

(v případě, že ji nemáme, použijeme i mrkev, je to 

také lahodné). Ochutíme lžící umeocta, olivovým 

olejem, ječným sladem. Dáme odležet. Nakrouhá-

me zelí a nakrájíme cibuli na kostičky. Na sezamo-

vém oleji (je vhodný na zimu) osmažíme cibuli, 

osolíme, okmínujeme, přidáme zelí, hrst nesíře-

ných rozinek, 1 lžíci umeocta a podusíme asi 10 

min. Vypneme, necháme dojít.

Nakrájíme si menší oloupaný celer na hranolky, 

tempeh na podobné tvary. Na pánvi v oleji osmah-

neme celer, osolíme, zastříkneme shoyou a při-

dáme tempeh. Přidáme lžíci ječného sladu nebo 

jiného sladu či sirupu. Necháme dojít. 

A pak už jen baštíme. Je to velká dobrota. Jako 

přílohu zkuste místo rýže kroupové knedlíky, které 

jsme vařili v květnovém čísle.

Prozradím vám jedno mé tajemství. Já už od půl-

ky listopadu poslouchám, když jsem sama doma, 

koledy. Je to takové mé vnitřní ladění na Vánoce, 

kdy mi v hlavě běží obrazy mého dětství. Můj malý 

rituálek, který mě dokáže přivést k sobě... 

Myslím si, že obzvlášť v této těžké době je potře-

ba podporovat psychiku krásnými vizualizacemi. 

Nenechat se psychicky zdecimovat negativními 

zprávami, ale klást na misku vah ty příjemné 

věci, které nás činí šťastnými. Vždyť fyzické zdraví 

se odvíjí od toho našeho psychického a naopak. 

Dobře vyživené fyzic-

ké tělo podrží naši 

psychiku. Vyberte si 

alespoň jeden recept 

a uvařte si společně 

něco dobrého. 

Předejme toto na-

šim dětem. Záleží jen 

na nás, jak vyjdeme 

ze zkoušek života. 

Jíme, abychom žili a ne-
žijeme, abychom jedli.

Ivana Pedálová
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Na dost možná dlouhou dobu sehráli hokejba-

listé Nového Strašecí v sobotu 10. října poslední 

utkání, a to se známým soupeřem z Berouna – Kel-

ty. I přes nepovedený vstup do zápasu a manko 0:2 

po první třetině se podařilo Bubákům nepříznivý 

vývoj otočit a první celek tabulky porazit 5:3!

Fanoušci za plotem
Utkání se hrálo za velmi zvláštních podmínek, 

kdy do areálu nesměli kvůli vládním nařízením di-

váci. Ti se nashromáždili za plotem u atletického 

areálu, odkud podporovali domácí hráče. "Podpo-

ry našich fanoušků si nesmírně vážíme. O to více, 

že museli stát celou dobu venku mimo areál bez 

jakéhokoliv zázemí. Opravdu klobouk dolů", uvedl 

po zápase trenér Václav Pavlík. Ten měl při sklá-

dání sestavy pro sobotní zápas spoustu starostí. 

Ze hry vypadlo hodně hráčů včetně zraněného 

brankáře Dvořáka. Toho zastoupil v brance Jan Ča-

dek a Strašečtí hráli celý zápas na dvě formace.

První třetina zápasu
Od úvodních minut se hrálo ve velmi solidním 

tempu. Na domácích hráčích byla vidět chuť odči-

nit poslední porážku na Kladně a zároveň zazna-

menat další domácí vítězství. Herně se ale v první 

třetině dařilo více hostujícímu celku, což bylo také 

v 9. minutě stvrzeno první brankou. Po čistě vyhra-

né buly v útočném pásmu v podání Nováka se pro-

sadil kapitán Urban na 0:1. O tři minuty později 

pak zahrávali Kelti přesilovou hru a díky důrazu 

svého kapitána se dostali již do dvoubrankového 

vedení - 0:2. Domácí hráči se dokázali zvednout 

a největší příležitost si vypracovali v závěru první 

třetiny. Po rychlém přechodu do útočného pásma 

našel Falař naběhnutého Tomáše Duchoně. Tomu 

však ke gólové radosti chybělo pár centimetrů, 

Hokejbalisté ze Strašecí porazili Kelty z Berouna

neboť míček skončil pouze na tyči Güntherovy 

branky. Po 15 minutách tak tým trenéra Pavlíka, 

stejně jako tomu bylo minulý týden na Kladně, 

prohrával 0:2.

Napínavá 2. část
A také tentokrát se žlutomodrým podařilo vývoj 

utkání v prostřední části hry otočit. 

Vše to začalo hned po 34 vteřinách, kdy se nej-

prve po nahrávce Ondřeje Duchoně řítil do samo-

statného úniku Daniel Patera. Jeho pokus dokázal 

vytlačit Günther na břevno, aby se následně míček 

dostal zpět k Ondřeji Duchoňovi, který jej nabídl 

na modrou čáru svému bratru Tomášovi. Jeho ne-

nápadná střela skončila až v berounské síti – 1:2. 

Snižující trefa domácí výrazně povzbudila a vyrov-

nání skóre na sebe nenechalo dlouho čekat. Přečís-

lení 2 na 1 využila dvojice Michal Javůrek – Honza 

Falař, kdy prvně jmenovaný nahrával a "Prágr" 

po otočce zavěsil bekhendem přesně pod horní 

tyč – 2:2. Po vyrovnávající brance uplynula přesně 

1 minuta a 15 vteřin, aby si tito dva útočníci role 

prohodili. Nahrával tentokrát Falař Javůrkovi, kte-

rý z pravého kruhu prostřelil Günthera – 3:2. 

Strašečtí hře v této fázi zápasu dominovali. Zato 

Kelti byli rychlým obratem skóre evidentně zasko-

čeni. O to větší škoda byla pak pro domácí tým, 

když Samšuk zbytečně fauloval Kohouta a ná-

slednou přesilovkou hosté nepohrdli. Po pěkné 

kombinaci zakončoval Beneš do prázdné branky 

a bylo znovu srovnáno – 3:3. Vyrovnaný stav však 

na světelné tabuli příliš dlouho nevydržel. Výho-

du přesilové hry dostali také domácí a nádhernou 

kombinaci po ose Štěpán Lev-Michal Javůrek-Lu-

káš Lev zakončoval posledně jmenovaný z levého 

kruhu do prázdné branky – 4:3. 

Strašečtí druhou třetinu, která nakonec rozhodla 

o fi nálním výsledku, ovládli a vedení se jim podaři-

lo ještě navýšit. Po tlaku v útočném pásmu střílel 

z levého kruhu O. Duchoň a na brankovišti byla 

dostatečně důrazná dvojice T. Duchoň, Samšuk. 

Míček za brankovou čáru se nakonec podařilo do-

slova dotlačit Víťovi Samšukovi, který tak upravil 

na 5:3. V úplném závěru třetiny pak měli velikou 

šanci na snížení Kelti. Po střele Taufera míček propa-

dl Čadkovou výstrojí a pomalu mířil za brankovou 

čáru. Naštěstí pro domácí se ale Ondřeji Duchoňovi 

podařilo míček na poslední chvíli "vymést" z nebez-

pečného prostoru a zamezit tak gólu.

Vítězství napomohl brankář
Třetí třetina již tolik zajímavých událostí nepřinesla. 

Domácí si zkušeným výkonem hlídali vedení a snažili 

se co nejvíce držet míček na svých hokejkách v útoč-

ném pásmu. Přesto se Kelti dostali do několika ne-

bezpečných střeleckých pozic. Domácí celek ale ně-

kolikrát podržel dobře chytající brankář Čadek, který 

svému týmu pomáhal také s rozehrávkou. Novostra-

šečtí hokejbalisté tak zejména díky skvělé druhé tře-

tině porazili svého tradičního soupeře a do tabulky si 

připsali velmi důležité tři body.

Děkujeme za podporu v této nelehké době a věříme, 

že se již brzy potkáme Na Kocourku při dalším zápase!

Ondřej Duchoň

Informace o utkání

HBC Nové Strašecí:
J. Čadek, M. Jakoubek, Š. Lev, V. Samšuk, 

R. Douša, T. Duchoň, L. Lev, P. Čadek, O. Duchoň, 

J. Falař, D. Patera, M. Javůrek, J. Běloušek

Branky:
16. T. Duchoň (O. Duchoň, D. Patera),

19. J. Falař (M. Javůrek),

21. M. Javůrek (J. Falař),

26. L. Lev (M. Javůrek, Š. Lev),

28. V. Samšuk (T. Duchoň, O. Duchoň)

Tresty:
2. O. Duchoň (2. min.)

11. L. Lev (2. min.)

22. M. Javůrek (2. min.)

22. V. Samšuk (2. min.)

31. J. Čadek (2. min.)

V sobotu dne 3. října se na tenisových dvorcích 

uskutečnil ve spolupráci se zástupcem tenisového 

oddílu v Novém Strašecí panem Petrem Vlachem 

turnaj lyžařského oddílu dospělých. Zúčastnilo 

se ho šest členů za novostrašecké lyžaře a tři čle-

nové lyžařského oddílu Krušnoborci, kteří přijali 

pozvání na turnaj. 

Tenisový turnaj lyžařského oddílu
Za vydařeného podzimního slunečného počasí 

se po 10. hodině utkali borci ve dvou skupinách 

o postup do závěrečných bojů o nejvyšší pořadí. 

Do fi nále nakonec postoupil domácí borec Jakub 

Žák proti Krušnoborci Jiřímu Neužilovi. Ve vyrov-

naném, napínavém zápase mu nakonec podlehl. 

Třetí místo vybojoval Jiří Novák, když porazil Kruš-

noborce Láďu Chvátala.

Po turnaji následovalo posezení s občerstvením 

a později, když se ochladilo, pokračovalo klábose-

ní o tenisu i jiných sportovních aktivitách u roze-

hřátého krbu.

Chci touto cestou poděkovat tenisovému od-

dílu za možnost uspořádání turnaje, manželkám 

za přípravu občerstvení a servis, a rovněž Petru 

Vlachovi za fotodokumentaci turnaje.

Jiří Novák

předseda lyžařského oddílu

Momentka ze zápasu (foto Jiří Duchoň)

Účastníci turnaje  (foto Petr Vlach)
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Tábor – město 
se slavnou minulostí
Na strmém skalnatém ostrohu chráněném ře-

kou Lužnicí a roklemi Tismenického potoka si již 

v roce 1270 nechal král Přemysl Otakar II. po-

stavit hrad a město, které se jmenovalo Hradiš-

tě. O sedm let později bylo rozbořeno Vítkovci. 

Na témže místě si ve 14. století nechali pánové 

z Ústí postavit hrad Kotnov. Počátkem roku 1420 

přišli do těchto míst první husitští poutníci a zalo-

žili zde město. Dali mu název Tábor podle biblické 

hory v Izraeli.

Město Tábor vzniklo naprosto jedinečným způ-

sobem. Během jednoho roku, kdy se sem přistěho-

vali husité z okolních vesnic, hlavně ze Sezimova 

Ústí, si vytvořili nejenom armádu, ale i duchovní 

a světskou správu.

Nádherné výhledy
Z věže kostela na náměstí nebo i z věže hradu 

Kotnova jsou nádherné pohledy na křivolaké ulič-

ky a úzké průchody, které nám velmi připomínají 

chorvatský Dubrovník. Jsou zde úžasné stavby 

pozdní gotiky, jako je radnice na Žižkově náměstí. 

Renesančním skvostem je především kašna na ná-

městí, ale i Stárkův dům a spousta dalších.

Mnozí návštěvníci neví, že téměř všechny domy 

v historickém centru měly tří až čtyřpatrové skle-

py. Ty jsou dnes spojeny do prohlídkové trasy tá-

borským podzemím. Je dlouhá téměř 500 m.

Nejúžasnější pohled na historickou část města je 

však z věže kostela Proměnění páně na hoře Tábor, 

postaveného v letech 1440–1512. To si opravdu 

nenechme ujít, město pod sebou uvidíme jako 

na dlani, a k tomu i jeho široké okolí.

Historií křížem krážem
Samotná prohlídka města proběhne nejlépe 

podle plánku, který je k dostání na náměstí v In-

formačním centru nebo v Muzeu. Pokud ho nemá-

me, nebojme se jít podle svého. Věž kostela na ná-

městí je vidět ze všech míst starého města. Okolí 

náměstí projdeme dokola, podle toho, jak se nám 

křivolaké uličky budou líbit. Někdy si budeme při-

padat jako ve Stínadlech Jaroslava Foglara.

S prohlídkou města začneme na Žižkově náměs-

tí. Není tu jen překrásná podívaná, ale hmatatelně 

zde panuje uklidňující atmosféra. Doporučuji vy-

brat si některou ze zahrádek restaurací a u kávy 

v centru středověkého města si na chvilku po dlou-

hé cestě odpočinout. 

Pak si najdeme od kostela v protilehlém rohu 

náměstí Informační centrum (hned vedle Městské 

policie), kde projdeme uličkou Sřelnická I. nebo 

Střelnická II. k vyhlídce na Jordán. Je to údajně 

nejstarší umělá nádrž v Evropě. 

Odbočíme doleva ulicí Jana Žižky na Špitálské 

a Tržní náměstí a Dlouhou ulicí projdeme celou se-

verní stranu starého města. Na závěr se dostaneme 

Tipy na výlet – nejkrásnější města ČR a jejich okolí

Navrátilskou ulicí až na náměstí Mikoláše z Husi. 

To je jeden z dalších skvostů Tábora. Až půjdeme 

Dlouhou ulicí, nebojme se nahlédnout do úzkých 

uliček jako je Hrnčířská, Úzká nebo Zahradnická.

Na náměstí Mikoláše z Husi máme opět pocit, 

jako kdyby se zastavil čas. Zvláště v teplém, slu-

nečném odpoledni. Je to mimořádné místo, kde 

bez nadsázky působí genius loci (duch místa). 

Odtud projdeme Soukenickou a Křížovou uli-

cí až do Klokotské a sejdeme ke hradu Kotnov. 

Z jeho věže je nádherný pohled na křivolaké uličky 

starého města i údolí Lužnice.

Zpátky na náměstí se vrátíme Klokotskou ulicí. 

Cesta netrvá déle než deset minut, a tak může-

me obejít radnici uličkami Radnickou, Křižíkovou 

a zpátky na náměstí Svatošovou. 

Časově je okruh starým Táborem, jak jsem prá-

vě popsal, bez výstupů na věže hradu a kostela 

na 40–50 minut. 

Protože to určitě některým nebude stačit, doporu-

čím vám ještě navštívit dvě krásná místa v okolí.

Zázračné vidění
Na to první místo bychom se mohli vydat hned, 

jak sejdeme z věže hradu Kotnova. 

Půjdeme zpátky Klokotskou ulicí směrem na ná-

městí a asi po sto metrech od hradu jsou doleva 

dolů schody. Po nich se vydáme po zelené turistické 

značce. Ta nás odvede k nádhernému baroknímu 

areálu ke chrámu Nanebevzetí Panny Marie v Kloko-

tech, který je oblíbeným vycházkovým cílem.

Cesta trvá 20 minut a je dlouhá jen 850 m. Se-

jdeme k Tismenickému potoku přes Holečkovy 

sady a poté podél křížové cesty lipovou alejí na-

horu až k baroknímu areálu Klokoty. Je to jedna 

z nejcennějších památek v regionu. Byla založena 

v místě bývalého gotického kostelíka nedaleko 

místa zjevení Panny Marie. Tento malebný archi-

tektonický celek vystavěli Benediktýni v letech 

1701–1730.

Areál stojí na místě zázraku ze 12. století. Pa-

sáčci zahlédli na louce bíle oděnou dívku, která 

se procházela mezi jejich dobytkem. Když se to 

lidé dozvěděli, mysleli, že kluci mají úpal. Přesto 

jich několik druhý den malé stádo sledovalo. Dou-

fali, že se dívka objeví znovu. A opravdu se tak sta-

lo. Když ji jeden muž oslovil, snesli se k dívce dva 

andělé a společně odletěli k nebesům.

Procházka podél Lužnice
Po tomto krásném zážitku mám v rukávu ještě 

jednu malebnou prohlídku. Tentokrát z přírody. 

Vyjedeme autem z Tábora směr Bechyně. Pod hra-

dem Kotnovem před mostem přes Lužnici uhneme 

doleva a hned první odbočkou doprava (50 m). 

Podjedeme most (Pintovou ulicí) a podle řeky 

Lužnice se dostaneme až k lesní restauraci Hara-

chovka (asi 2 km). Je zde krásné posezení a vý-

borně vaří. Pokud bychom se chtěli projít podél 

Lužnice, doporučuji jít 5 min. po proudu. Po lávce 

se dostaneme na druhou stranu řeky a po červené 

turistické značce můžeme dojít třeba až ke hradu 

Příběnice (2hod./7 km). 

Po cestě půjdeme 60 m dlouhým skalním tune-

lem a těsně před Příběnicemi obejdeme příběnic-

kou skálu po vysuté lávce nad řekou. 

Samozřejmě se můžeme projít jen kousek podle 

svého uvážení, pro někoho po celodenním běhání 

je 14 km navíc přece jen hodně.

Jak se dostat do Tábora?
Ještě pár informací k cestě do Tábora. Pojedeme 

směr Praha – Pražský okruh přes tunely nad Rado-

tínem na D1. U Mirošovic doprava na Benešov a Tá-

bor (139 km/1hod. 39 min.). Z dálnice na Č. Bu-

dějovice sjedeme prvním sjezdem na Tábor. Další 

odbočku na Tábor a Čekanice mineme a odbočíme 

až na druhém sjezdu na Tábor. Na stopce doleva 

a podle sídliště sledujeme směr centrum. Přeje-

deme hráz Jordánu a za ní na světlech se dáme 

doprava na Týn n. Vltavou. Pojedeme vysoko nad 

Lužnicí, až po pravé straně uvidíme asi po 1 km 

velké parkoviště. Cíl naší cesty. Z parkoviště půjde-

me doprava (jsme na okraji starého města), kde 

hned narazíme na Klokotskou ulici. Po ní doprava 

a za 5 min. jsme na Žižkově náměstí.

Vladimír Kozel(foto archiv V. Kozla)

(foto archiv V. Kozla)
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9. listopadu 

Šarlatán – ČR fi lm
Kinokavárna NKC od 19 hodin

Vstupné 90 Kč

19. listopadu (přesunuto z 15. 10.) 

Cestovatelská beseda – Madagaskar
Městská galerie V. Olivy od 19 hodin

Vstupné 90 Kč

22. listopadu 

Princezna zakletá v čase – ČR fi lm
Kinokavárna NKC od 15 hodin

Vstupné 80 Kč

do 22. listopadu 

Výstava Střední Čechy během stavovského 
povstání a české války (1618–1621)
Galerie Samson Cafeé v Rakovníku

Kalendář akcí – listopad
25. listopadu 

Max a Veronica – koncert
Městská galerie V. Olivy od 19 hodin

Vstupné 100 Kč

27. listopadu 

Rozsvícení vánočního stromu 
+ doprovodný program

Komenského náměstí

28. listopadu 

Racek – divadelní představení Alfa studia
Modrý sál ZUŠ od 18 hodin

28. listopadu 

Faustování + Oprášeno
Modrý sál ZUŠ od 10 hodin

NKC od 11 do cca 18 hodin

SPORT / KALENDÁŘ AKCÍ

Ve Strašecí se běhá rádo. Dokladem jsou hned 

dva masové běžecké závody přeložené z letošního 

jara a léta na září. Olympijský T-Mobile běh se ještě 

vešel do říjnového čísla měsíčníku, Novostrašecký 

se však konal až po jeho uzávěrce. A měl velkou 

kliku, že na poslední chvíli a s odřenýma ušima 

předběhl přísnější vládní protikoronavirová opat-

ření, která byla vyhlášená hned vzápětí. 

Pro připomenutí lze uvést, že se jednalo o 9. ročník 

závodu, který se letos poprvé běžel jako Memoriál 

Vildy Šubrta. Tento výborný běžec a spolutvůrce tra-

ti hlavního závodu vloni bohužel zemřel. Rodinnou 

Novostrašecký běh ve zpětném zrcátku

pochodeň ale třímají jeho dvě dcery. Jedna z nich 

– Pavla Pokorná – předávala těm nejlepším medai-

le při závěrečné ceremonii, manžel druhé – Jaromír 

Král – zas významně obohatil kvalitu cen pro vítěze. 

Dalšími sponzory byly tradičně pivovary Krušovice 

a rakovnický Bakalář a také VZP.

Středa 30. září odpoledne byla tedy pro organi-

zátory memoriálu město Nové Strašecí, ZŠ a MŠ 

J. A. Komenského a zdejší pobočku DDM ještě 

šťastným a naplněným dnem. Navíc bylo krásně 

a teplo, takže se nikdo nemusel na startu třást zi-

mou, snad jen nervozitou. 

Vítězky kategorie Ženy A: 1. Denisa Elznicová, 2. Lenka 

Hnízdilová, 3. Ema Hejnová (foto Lenka Pelcová)

Zrušení akcí
Těsně před odesláním podkladů pro listo-

padový měsíčník do tisku se zpřísnila proti-

covidová vládní opatření. Je jasné, že některé 

kulturní akce se nebudou konat v avizovaných 

termínech. Nebyl už čas na přepracování celé-

ho vydání, proto měsíčník obsahuje pozvánky 

i na pořady, které se v listopadu neuskuteční. 

Děkujeme za pochopení  

redakce

Běhu se zúčastnila spousta závodníků od těch 

nejmenších v kategorii minielévů až po dospělé 

borce. Mezi ně se zařadily i zdejší celebrity v čele 

se starostou města Karlem Filipem, místostaros-

tou Janem Burešem, velitelem MěP Stanislavem 

Jahelkou s kolegy či exmístostarostkou Libuší Vo-

sátkovou. Ta mimochodem doběhla do cíle před 

třemi zástupci městské policie a zlepšila si čas 

z loňského roku. Právě Novostrašecký běh ji před 

časem přiměl k intenzívnějšímu běhání.

Jan Bureš se ho naopak zúčastnil letos poprvé. 

To možná způsobilo, že se v cíli minul s časomírou 

a musel se před ni vrátit.

Bez zajímavosti není ani to, že se k hlavnímu 

závodu dospělých na 6 km připojila i řada běhumi-

lovných dětí. Jistě by tedy stálo za úvahu přiřadit 

k němu v příštích ročnících i dětskou kategorii.

Malí závodníci těsně před startem (foto Lenka Pelcová)

V předchozích letech se Novostrašecký běh ko-

nal vždy na jaře v sobotu dopoledne. Letos byl prv-

ní závod odstartován v 16 hodin a dospělí přišli 

na řadu až v 18 hodin. Medaile se tedy poprvé 

v jeho historii rozdávaly téměř za tmy. 

Pokud si poslední ročník chcete připomenout, 

najdete několikaminutový záznam na YouTube 

pod názvem Memoriál Vildy Šubrta.

Výsledky jednotlivých kategorií jsou uvedeny 

na https://irontime.cz/vysledky1764/

Lída Fafl íková
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Dne 11. listopadu vzpomeneme druhého vý-
ročí úmrtí maminky, babičky a přítelkyně paní 
Hany Vokurkové.

Vzpomínají dcery Hana a Ilona s rodinami 
a přítel Bořík.

Dne 5. listopadu uplyne třicet tři smutných 
let od doby, kdy nás navždy opustila naše mi-
lovaná maminka, babička a prababička paní 
Bohumila Knoblochová.

Kdo jste ji znali a měli rádi, vzpomeňte s námi.

S láskou stále vzpomíná dcera s rodinou

Společenská kronika

Dne 25. listopadu uplyne 35 let od úmrtí 
pana Miroslava Černého.

Stále vzpomínají syn Miroslav a dcery Ivana 
a Šárka s rodinami. 

Kdo jste jej znal, vzpomeňte s námi. 

Nezemřel jsem, jen jsem šel napřed…

Dne 26. listopadu uplyne smutných šest let, 
kdy nás ve věku šedesáti šesti let opustil pan 
Josef Vančura.

Kdož si vzpomenete, věnujte mu tichou vzpomínku.

Zarmoucená manželka s dětmi

Dne 5. října 2020 nás po dlouhé, těžké ne-

moci navždy opustil dlouholetý člen SDH pan 

František Vodák.

Ke sboru nastoupil v roce 1968. V roce 1973 

absolvoval dvouměsíční kurz v Bílých Poličanech 

a následně ve sboru působil jako preventista a poté 

ve funkci místostarosty. V roce 1978 byl zvolen sta-

rostou, funkci vykonával 28 let až do roku 2006. 

Do poslední chvíle byl také členem výboru sboru.

František byl nositelem mnoha vyznamenání. 

Připomeňme si dvě nejvyšší ocenění jeho prá-

ce v SDH. 

Smutná událost ve Sboru dobrovolných hasičů
V roce 2006 mu bylo uděleno Zlaté W krále Vladi-

slava II. Jagellonského II. třídy města Nové Strašecí. 

Dále mu bylo předáno vyznamenání za celoživot-

ní práci pro hasičský sbor, které nese název Za-

sloužilý Hasič. Událo se to v roce 2015 na zámku 

v Přibyslavi, kde sídlí Centrum hasičského hnutí. 

Toto vyznamenání je nejvyšší, které se u dobrovol-

ných hasičů uděluje.

Panu Františku Vodákovi patří za jeho vykonanou 

práci pro novostrašecké hasiče velké poděkování.

Čest jeho památce!

SDH Nové Strašecí

  Blahopřání

  Dne 2. listopadu oslaví 

  své životní jubileum 90 let 
  pan Karel Hlavsa z Nového Strašecí.

  Hodně štestí a pevné zdraví do dalších let 

  přeje manželka, děti,  vnoučata, pravnoučata a prapravnuci.

  Máme tě všichni rádi!

SPOLEČENSKÁ KRONIKA / OZNÁMENÍ

OZNÁMENÍ
Vítání občánků se odkládá
Po uzávěrce listopadového čísla měsíčníku 

byla redakce informována, že tolik oblíbené 

a očekávané vítání malých občánků se proza-

tím konat nebude.

Dle sdělení matrikářky MěÚ Hany Papežové 

se do poslední chvíle čekalo, jaká restriktivní 

opatření budou vládou ČR vyhlášená. 

Bohužel už je jasné, že ani tato akce není 

v současné svízelné situaci možná. 

Doufejme, že brzy bude líp.

-lf-

ˇ



23Novostrašecký měsíčník XI / 2020

REKLAMA
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Hledáme zaměstnance 
na pozici:  S K L A D N Í K/CE
Náplň práce: 
• manipulace s knihami
• kompletace zboží na lince
• místo výkonu práce: logistika Nové Strašecí, 
 U Rybníka 1161

Nabízíme: 
• práci na plný úvazek 
 (podmínka - třísměnný provoz – R/N/O)
• plat 20.000 + 2.000 Kč + roční bonus 
 (8.000 + 8.000 Kč)
• možnost využití fi remních benefi tů: stravenky, 
 příspěvek na penzijní připojištění, 
 v den narozenin placené volno, multisport karta
   náborový příspěvek ve výši 15.000,-Kč
Požadujeme: 
• středoškolské vzdělání, učiliště
• základy práce s PC
• bezúhonnost
• dobrý zdravotní stav
• pečlivost, pracovitost
• zkušenosti na obdobné pozici výhodou
Životopisy posílejte na adresu: repaska.maria@euromedia.cz

Firma:
Euromedia Group, a. s., Nádražní 30, 150 00 Praha 5
Kontaktní osoba: Žigová Repaská Mária
Tel: 774 929 891
e-mail: repaska.maria@euromedia.cz
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Přeloženo na 19. 11. 2020


